
ǫ Velmi rychle uběhl čas od chvíle, kdy 
jste v rukou drželi minulé číslo zpravodaje. 
Jsou to tři měsíce a v tu dobu jsme prožívali 
podzim v plném proudu. Jakoby mávnutím 
proutku je tu zima a toto číslo zpravodaje 
vychází těsně před vánočními svátky.
ǫ V úvodníku zpravodaje dostávám pro-
stor, abych stručně zhodnotil uplynulé 
čtvrtletí a zároveň vás seznámil s našimi 
plány minimálně v nadcházejícím kvar-
tále. Učiním tak, i když pro tentokrát by 
bylo vhodnější zamyslet se i nad mezilid-
skými vztahy. Zpravodaj, který právě čtete, 
je obsahem laděn spíše svátečně, vánočně,  
a nerad bych tuto koncepci narušil obsáh-
lými tématy, kterým jistě dáme prostor buď 

v dalších pravidelných číslech zpravodaje, 
nebo v jeho speciálech, věnovaných aktuál-
ním tematickým okruhům. 
ǫ Nejprve zrekapituluji uplynulé období 
ve stavebních investicích chronologicky dle 
ukončení jednotlivých staveb. Velmi zdlou-
havě vyřizujeme administrativu pro závě-
rečnou zprávu Státnímu fondu dopravní  

Když jsme při redakční radě připravovali toto sváteční vydání Pilníkovského  
zpravodaje, přišlo mi vhodné podělit se o tradici svátečního menu štědrovečerní 

večeře se čtenáři. Již jsem se někde zmiňoval, že rád vařím  
a tato příležitost je již řadu let na mně.

ǫ Moji rodiče pocházejí z jižních Čech, 
z Českých Budějovic a z Vodňan, a tak je 
u nás samozřejmostí, že Štědrý večer je  
o rybách – kaprech. Naštěstí máme všichni 
ryby rádi, a tak nemusím vymýšlet variantní 
řešení. Večeře se skládá ze tří chodů – peče-
ný kapr jako předkrm, rybí polévka a smaže-
ný rybí řízek s bramborovým salátem. Jako 
námět vám předložím recepty na první dva 
chody – předkrm a polévku. Hlavní jídlo je 

SLOVO ÚVODEM
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připravováno tradičně, i když k bramboro-
vému salátu bych mohl uvést řadu receptů  
a názorů, jak ho dělat jedinečně, co tam ne-
smí chybět a co tam rozhodně nepatří. Pokaž- 
dé, když se ve společnosti začne mluvit na 
toto téma, vzniká zapálená diskuse, jak je to 
správně. Zkrátka, salát si udělejte každý po 
svém. U nás se připravuje se šunkovým salá-
mem, cibulí, hráškem, majolkou i jogurtem  

Obecní ples 
Tanec, hudba, tombola od 20:00 h.

13. 2. 2016
Sportovní ples

Téma plesu – 60. léta Hippies

27. 2. 2015
Myslivecký ples

Sál restaurace Slunce od 20:00 h.

22. 1. 2016

CO TEĎ S KANALIZACÍ?
Nová studie
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Výdaje a příjmy 2016
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PILNÍKOVSKÝ PELIKÁN
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= = = = STR A N A 11. = = = =
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infrastruktury na stavební akce „Bezpečné  
a bezbariérové chodníky v Pilníkově, I. eta-
pa” a „Vybudování komunikace pro pěší 
včetně odvodnění, Pilníkov – II. etapa”. 
V první etapě řešíme převod pozemků pod 
chodníky od Ředitelství silnic a dálnic do 
majetku města Pilníkov. Také ve druhé eta-
pě jsou to především jednání o převodech 
pozemkových parcel zastavěných chodníky,  
a to od organizací nebo od soukromých 
vlastníků. S těmi jsou sepsány smlouvy  
o smlouvách budoucích o zřízení věcných 
břemen na tyto pozemky, ale my bychom 
raději jednali o vykoupení nebo o převodu 
pozemků pod stavbou do vlastnictví města. 

SLOVO ÚVODEM
> Pokračování ze strany 1

ǫ Stavební dozor na obě dodávky zajistila 
firma Miloš Haase za cenu 59.290 Kč  
(zateplení) + 47.190 Kč (vytápění). 
 ----------------------------------------------------
ǫ Odstranění azbestových desek  
a výstavbu nových sádrokartonových stěn 
a podhledů zajistila firma ROOF pro s. r. o., 
za cenu 156.583 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Koordinátorem bezpečnosti a ochrany 
zdraví při práci na staveništi byla firma 
S.E.Q. spol. s r. o., za cenu 22.748 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Opravu elektroinstalace v ložnici  
zabezpečila firma Miroslav Nosek  
za cenu 5.227 Kč bez DPH. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Projektová dokumentace pro stavební 
povolení je od firmy TRIO PROJEKT s. r. o., 
za cenu 83.943 Kč. 

ǫ Snad ještě informace o přiznaných  
dotacích z Fondu soudržnosti. Jsou to  
2.196.860 Kč a ze SFZP (Státního fondu  
životního prostředí) 129.227 Kč.
 ----------------------------------------------------
ǫ Téměř dokončená je akce „Márnice”. 
Část stavebních úprav byla realizována 
pracovníky na vedlejší pracovní poměr  
a finální omítky jsme realizovali na základě  
výběru se stavební firmou Alois Škop  
za částku 177.314 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Na jaře zbývá dodělat finální nátěr  
a obklady stěny u vodovodního kohoutku.
 ----------------------------------------------------
ǫ Poslední větší stavební akcí bylo  
prodloužení vodovodního řadu v ulici 
K Táboru, která se realizovala částečně se 
společností Lesy – voda, s. r. o., a na základě  
výběru z poptávek s těmito firmami:

ǫ Další ukončenou stavbou jsou dva slou- 
čené projekty na „Snížení energetické ná-
ročnosti a instalace tepelného čerpadla 
v MŠ (ul. Úzká č. p. 86, Pilníkov). Třetího 
prosince proběhla závěrečná kontrolní  
prohlídka a v současné době je zažádáno 
o kolaudační souhlas s užíváním stavby.  
U každé realizace vás budeme seznamovat 
s výčtem dodavatelů a množstvím vynalo-
žených financí. Pokud není uvedeno jinak, 
ceny uvádíme včetně DPH. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Dodávky spojené s instalací tepelného 
čerpadla typu vzduch – voda a instalací 
otopné soustavy do objektu MŠ zajistila  
společnost VK INVESTING s. r. o.,  
za cenu 1.583.475 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Stavební práce spojené se zateplením 
pláště a výměnou oken provedla firma 
STAFI, spol. s r. o., za 1.585.422 Kč.
 ----------------------------------------------------

 ----------------------------------------------------
ǫ Prováděcí projektová dokumentace  
pochází od firmy Ing. Marek Pavlíček  
za cenu 49.610 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Energetický audit vypracovala firma 
TRIO PROJEKT s. r. o, za cenu 19.360 Kč.
 ----------------------------------------------------
ǫ Přípravu a podání žádosti uskutečnila 
firma EKO-POINT Czech, s. r. o.,  
za cenu 85.000 Kč bez DPH. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Opravu podlah včetně nových krytin  
ve třech místnostech provedla firma  
Herman, Náchod za cenu 24.127 Kč 
a 58.080 Kč hradila škola ze svého rozpočtu.
 ----------------------------------------------------
ǫ Malby a nátěry realizovala firma Josef 
Sobl za cenu 13.711 Kč také z rozpočtu ZŠ. 
 ----------------------------------------------------

 ----------------------------------------------------
ǫ Výkopové práce provedl Pavel Jirásko  
za cenu 30.000 Kč.
 ----------------------------------------------------
ǫ Řízený protlak s částí vodovodního  
potrubí realizovala firma Postolka – 
Drilling, s. r. o., za cenu 40.000 Kč.
 ----------------------------------------------------
ǫ montážní práce zajistila firma  
Vodoinstalatérské a topenářské práce  
Petr Kolín za cenu 47.400 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Materiál si nakoupilo město samo přes 
společnost Lesy – voda, s. r. o., za částku 
131.523 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Za práci UNC a zásypové štěrky jsme 
uhradili 26.674 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Geodetické práce provedla Geodezie 
Dvůr Králové za částku 7.600 Kč. 
 ----------------------------------------------------

Práce při zateplování obvodových stěn (foto: M. Klapka) Mateřská škola po rekonstrukci (foto: M. Klapka)

=  2  =

VYDÁNÍ 3. / ROČNÍK 13 VYDÁNO V PILNÍKOVĚ 22. PROSINCE 2015



= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =

	 Miroslav	Klapka
 S TA R O S TA

ǫ Autorem a zpracovatelem projektu  
je Ing. Vlastimil Novotný  
za cenu 25.410 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Poslední položkou rozpočtu byl rozbor 
vody za cenu 1.281 Kč. 
 ----------------------------------------------------
ǫ Původní nejlacinější nabídka z poptávky  
na dodavatele kompletní realizace tohoto  
prodloužení vodovodního řadu, kterou 
zastupitelstvo později zrušilo, byla ve výši 
610.000 Kč bez DPH. Tato cena neobsaho-
vala geodetické zaměření a práci projektanta.  
Tím, že jsme zakázku poptali na jednotlivé 
druhy prací, jsme na ní ušetřili 333.521 Kč.
ǫ Na která témata se zaměříme v nejbližší  

době? Velmi naléhavě potřebujeme vyhoto-
vit strategický plán rozvoje města. To vidíme 
jako naši prioritu. Co takový plán obsahuje 
a k čemu slouží, vám přiblížíme v příštím 
vydání zpravodaje. V jiném článku tohoto 
čísla budete informováni o pokračující  pří-
pravě strategie výstavby kanalizace a ČOV. 
ǫ Chystáme podklady pro projektovou část 
na třetí etapu výstavby chodníků směrem 
na Chotěvice. Prostřednictvím agentury 
 KONCEDO s. r. o., jsme podali dotační  
žádost na techniku a kontejnery pro pláno-
vané vybudování sběrného dvora. 
ǫ  Kulturní výbor pro vás v prvním čtvrtletí  
připravuje oslavu masopustu, obecní ples, 
maškarní karneval a besedu s cestovatelem  

a fotografem Ing. Ctiborem Košťálem. 
ǫ Zajímavý plán činnosti předložil i soci-
ální výbor, který se vám představí v jarním 
čísle zpravodaje. 
ǫ Jelikož se na stránkách zpravodaje setká-
váme letos naposledy a za pár dní nás čekají 
Vánoce a Nový rok, přeji vám klidné a poho-
dové prožití vánočních svátků, rozzářené oči 
dětí u dárků pod stromečkem, veselého sil-
vestra a v nadcházejícím roce hlavně pevné 
zdraví a splnění vašich přání.

ǫ Vybírali jsme ze tří firem: společnost  
VRV a. s., Porr a. s., a Šindlar s. r. o. Cenové 
nabídky v předchozím pořadí firem byly 
45.000 Kč, 61.500 Kč a 235.000 Kč. Ceny jsou 
bez DPH. Pro vaši představu zveřejňuji celé 
zadání poptávky. Předmětem nabídky je  
vypracování variantní technicko-ekono-
mické studie proveditelnosti kanalizace  
a čistírny odpadních vod města Pilníkov  
v následujícím rozsahu: 
 ----------------------------------------------------
 – posouzení stávající dokumentace  
s ohledem na investiční náročnost  
a dopady realizace – financování z OPŽP, 
výše stočného, vyčíslení nutných vlastních  
zdrojů města na realizaci stavby,
 ----------------------------------------------------
 – posouzení technického řešení v projektu 
z hlediska počtu čerpacích stanic, možná opti- 
malizace s dopadem na provozní náklady,
 ----------------------------------------------------

 ----------------------------------------------------
 – posouzení možnosti optimalizace  
rozsahu odkanalizování za účelem  
snížení investiční náročnosti,
 ----------------------------------------------------
 – posouzení případné možnosti řešit  
v některých částech města odkanalizování  
a čištění decentralizovaným způsobem. 
Posouzení finančních a technických  
dopadů decentralizovaného systému  
čištění odpadních vod, 
 ----------------------------------------------------
 – posouzení dopadů případného posunu 
ČOV (investiční náklady, časová nároč-
nost přípravy, náklady na projektovou  
dokumentaci, realizovatelnost  
z hlediska dotčených organizací),
 ----------------------------------------------------
 – posouzení dopadů případného zmenšení  
kapacity ČOV situované v navrženém místě  
(investiční náklady, časová náročnost  

přípravy, náklady na projektovou  
dokumentaci, realizovatelnost z hlediska 
dotčených organizací).

ǫ Vlastní materiál by se měl skládat  
z následujících vzájemně provázaných 
základních fází:  
 ----------------------------------------------------
1. zajištění a analýza podkladů (projekt  
kanalizace, informace z výběrového  
řízení, nabídková cena atd.),
 ----------------------------------------------------
2. vyhodnocení současných koncepčních 
materiálů – (Plán rozvoje vodovodů  
a kanalizací a Územní plán obce),
 ----------------------------------------------------
3. průzkum a hodnocení současného 
stavu zájmového území,
 ----------------------------------------------------
4. bilance potřeb vody, 
 ----------------------------------------------------
5. technické řešení vodohospodářské  
infrastruktury v zájmové lokalitě –  
variantní návrh, 
 ----------------------------------------------------
6. ekonomické hodnocení, 
 ----------------------------------------------------

Mateřská škola po rekonstrukci - pohled ze zahrady (foto: M. Klapka) Část tepelného čerpadla (foto: M. Klapka)

Co teď s kanalizací? 
ZPR ÁV Y Z MĚ STA

Počátkem	měsíce	prosince	jsme	vybrali	jako	zpracovatele	nové	technicko-ekonomické	
variantní	studie	kanalizace	a	ČOV	společnost	VRV	a.s.,	která	předložila	ucelenou		
a	cenově	nejvýhodnější	nabídku.

Pokračování na straně 4 >
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Co teď s kanalizací? 

 ----------------------------------------------------
7.  provozní náklady jednotlivých variant, 
  rámcový odhad, orientační vyčíslení 
  stočného, 
 ----------------------------------------------------
8.  možnosti financování, 
 ----------------------------------------------------
9.  návrh dalšího postupu přípravy  
  investice, časový harmonogram. 

ǫ Rozsah nabízeného předmětu  
plnění jednotlivých fází je specifikován  
následujícím výčtem činností:
 ----------------------------------------------------
1. Zajištění a analýza podkladů 
  Analýza se týká těchto materiálů: 
 –  plán rozvoje vodovodů a kanalizací  
  Královéhradeckého kraje,  
 –  územní plán obce,  
 –  projekt kanalizace,  
 –  další podklady; 
 ----------------------------------------------------
2. Vyhodnocení současných  
  koncepčních materiálů  
 –  vyhodnocení návrhů ve vazbě  
  na PRVKUK a územní plán,  
 –  návrhy na zajištění souladu s těmito   
  materiály, eventuálně doporučení  
  na úpravy materiálů; 
 ----------------------------------------------------
3.  Průzkum a hodnocení současného   
  stavu zájmového území  
 –  charakteristika urbanizovaného  
  území, specifikace nároků na rozvoj  
  z pohledu dlouhodobého plánování   
  (vazba na územní plány zájmového   
  území),  
 –  geologická a hydrogeologická situace  
  zájmového území, klimatické poměry  
  regionu, hydrologie;
 ----------------------------------------------------
4. Bilance potřeby vody  
 –  určení současného množství odpadních  
  vod a potřeby pitné vody v obci,  
 –  určení výhledových stavů s ohledem  
  na předpokládaný rozvoj obce,  
 –  zohlednění možnosti nárůstu produkce  
  odpadních vod a potřeby vody  
  v souvislosti s možností připojení 

  připravovaného kanalizačního  
  systému, počet a kapacita čerpacích 
  stanic, ČOV apod;
 ----------------------------------------------------
5. Posouzení a návrh variantního  
  technického řešení  
 –  předpokládá se rozpracování 3 variant 
   technických řešení, 
 –  posouzení stávající projektové  
  dokumentace z hlediska investiční  
  a provozní náročnosti technického 
  řešení, nutnosti všech čerpacích stanic, 
 –  návrh případné optimalizace rozsahu 
  odkanalizování – snížení investiční 
  náročnosti akce, 
 –  posouzení a rámcový návrh decent- 
  ralizovaného systému čištění odpadních  
  vod v některých částech města (malé 
  ČOV) – možnosti řešení, odhad počtu 
  menších čistíren, návrh etapovosti 
  výstavby – základní stav možnosti 
  rozšiřování systému,  
 –  varianty budou navrženy v základních 
  technických parametrech s maximálním 
  využitím podkladů tak, aby byly  
  dostačujícím podkladem pro ekono- 
  mické hodnocení (odhad nákladů)  
  a stanovení provozních nákladů, 
 –  posouzení návrhu velikosti ČOV  
  s ohledem na to, že nebude napojena  
  obec Vlčice,  
 –  posouzení možnosti změny polohy 
  ČOV (časová náročnost, náročnost  
  projektové přípravy, investiční 
  náročnost);
 ----------------------------------------------------
6. Ekonomické hodnocení  
 –  posouzení investiční náročnosti 
  (odhad nákladů) jednotlivých variant,  
 –  v případě decentralizovaného systému  
  v některých lokalitách odhad nákladů  
  na projekční a inženýrskou přípravu,  
 –  výběr optimální varianty 
  odkanalizování;
 ----------------------------------------------------
7. Stanovení provozních nákladů  
 –  odborný rámcový odhad provozních  
  nákladů pro jednotlivé varianty  
  technického řešení ve vazbě na počet 

  ČOV, čerpacích stanic apod.,  
 –  rámcový odhad velikosti stočného  
  pro jednotlivé varianty;
 ----------------------------------------------------
8. Možnosti financování  
 –  rešerše možných zdrojů financování  
  (dotační tituly), které přicházejí  
  v úvahu pro vodohospodářskou  
  infrastrukturu obce,  
 –  omezující podmínky jednotlivých  
  dotačních zdrojů, 
 –  doporučení optimálního modelu  
  financování pro obec;
 ----------------------------------------------------
9. Návrh dalšího postupu  
  přípravy investice  
 –  návrh přípravy investice s ohledem  
  na časovou náročnost přípravy  
  a následné realizace,  
 –  harmonogram přípravy investice. 
 ----------------------------------------------------
S vybraným dodavatelem, společností 
Vodohospodářský rozvoj a výstavba, ak-
ciová společnost, byla uzavřena smlouva. 
Harmonogram realizace projektu před-
pokládá nejbližší možné zahájení prací 
po podpisu smlouvy o dílo počátkem 
roku 2016 za příznivého počasí.

MK

> Pokračování ze strany 3
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BESEDY  
S CESTOVATELEM 
Pavlem Šnáblem 

v Hospůdce na hřišti 
= = = = =   v žd y od 19: 0 0 hodin   = = = = = =
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Silvestr
Na hřišti

31. 12. 2015
Masopust

sraz na náměstí ve 14:00 h.

6. 2. 2016

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =NA ŠE TI PY

Peru, Bolivie
=*=*=*= 15. 1. 2016 =*=*=*= 

Kamčatka
=*=*=*= 29. 1. 2016 =*=*=*=

Chile, Patagonie
=*=*=*= 12. 2. 2016 =*=*=*=

Tibet
=*=*=*= 26. 2. 2016 =*=*=*=

Mexiko
=*=*=*= 11. 3. 2016 =*=*=*=

Skotsko
=*=*=*= 25. 3. 2016 =*=*=*=

Country večer 
Na hřišti od 19:00

25. 12. 2015
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ǫ Náplň činnosti finančního výboru úzce 
navazuje na obsahovou náplň hospodaření  
města s jeho peněžními prostředky a s jeho 
majetkem. Finanční výbor kontroluje hos-
podaření s majetkem a finančními prostřed-
ky města a plní další úkoly podle pověření 
zastupitelstvem města. Proto je jeho činnost  
zaměřena na hospodaření s rozpočtem měs-
ta (kontrola návrhu rozpočtu), provádí vlastní  
šetření o hospodaření s rozpočtem, a to jak  
ve výdajové části, tak ve využívání všech 
možností tvorby rozpočtových příjmů (např. 
v místních poplatcích) a totéž u rozpočtových  
a příspěvkových organizací a zařízeních zří-
zených městem. Vyjadřuje se k návrhům 
cenových opatření v působnosti města  
a k návrhu obecně závazné vyhlášky města, 
kterou se stanoví místní poplatky. Dále se 
vyjadřuje ke zprávě z auditu a k vyúčtování 
hospodaření města za uplynulý rok.

ǫ V letošním roce byly finančním výborem 
provedeny tyto činnosti: pravidelná kon-
trola pokladny města Pilníkov, prověření 
výběru nájemného na městských sporto-
vištích za období od 1. 1. 2014 do 30. 6. 2015  
a zajištění prověrky hospodaření na lesních 
majetcích města Pilníkov odbornou společ-
ností ARBOPlan s. r. o.
ǫ Finanční výbor připravuje aktualizaci 
ceníků nájemného za pozemky ve vlastnic-
tví města a nájemného za používání měst-
ských sportovišť.
ǫ V neposlední řadě finanční výbor uvítá 
podněty a nápady všech obyvatel města Pil-
níkov, které spadají do kompetence finanč-
ního výboru a které je zajímají nebo trápí, 
aby byly naše společné zájmy co nejlépe 
využity pro dobrou věc všech spoluobčanů 
města Pilníkov. Pavel Fajfr

Finanční výbor
= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =ZPR ÁV Y Z V ÝBORŮ

FINANČNÍ VÝBOR
---------------------------------------------
ǫ Předseda výboru:
  Pavel Fajfr

---------------------------------------------
ǫ Členové výboru:
ǫ Ing. Julie Kultová 

ǫ Hana Kozaňáková
---------------------------------------------

NÁPLŇ ČINNOSTI
---------------------------------------------
ǫ Kontroluje hospodaření  
s majetkem a finančními  
prostředky města.
---------------------------------------------
ǫ Kontroluje hospodaření  
s rozpočtem města.
---------------------------------------------
ǫ Provádí vlastní šetření  
o hospodaření s rozpočtem.
---------------------------------------------
ǫ Kontroluje využívání příjmů 
rozpočtu (např. místní poplatky).
---------------------------------------------
ǫ Kontroluje hospodaření,  
příjmy a výdaje rozpočtových  
a příspěvkových organizací  
a zařízení zřízených městem.
---------------------------------------------
ǫ Vyjadřuje se k návrhům obecně 
závazné vyhlášky města, kterou se 
stanoví místní poplatky.
---------------------------------------------
ǫ Pravidelně kontroluje pokladny 
města Pilníkov.
---------------------------------------------
ǫ Prověřuje výběry nájemného 
na městských sportovištích.
---------------------------------------------
ǫ Zajišťuje prověrky hospodaření  
na lesních majetcích města.
---------------------------------------------

PŘIPRAVUJEME
---------------------------------------------
ǫ Aktualizaci ceníků nájemného 
za pozemky ve vlastnictví města  
a nájemného za používání měst-
ských sportovišť.
---------------------------------------------

Finanční	výbor	Zastupitelstva	města	Pilníkov	(dále	jen	finanční	výbor)		
byl	zřízen	Zastupitelstvem	města	Pilníkov	jako	poradní	orgán,	který	připravuje		
podklady	pro	kvalifikované	rozhodování	zastupitelstva	města	v	otázkách	samostatné		
působnosti.	Členy	finančního	výboru	jsou	Pavel	Fajfr	(předseda	výboru),		
Ing.	Julie	Kultová	(člen	výboru)	a	Hana	Kozaňáková	(člen	výboru).

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =

ZAPOJTE SE
do volného času dětí

Umíte malovat, hrát na hudební nástroj,  
baví vás divadlo, rádi tvoříte  

nebo sportujete?

Hledáme dobrovolníky, kteří by chtěli věnovat  
svůj čas, zkušenosti a nadšení mladým lidem.  

Pokud vaší dobré vůli scházejí prostory,  
keramická pec, tělocvična či jiné zázemí,  

napište nám na e-mail redakce@pilnikov.cz.

Tyto aktivity bude město podporovat!

ZPR ÁV Y Z MĚ STA

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *
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ROZPOČET	MĚSTA	PILNÍKOV	NA	ROK	2016

Položka	rozpočtu Příjmy	v	Kč

Daň z příjmů FO ze závislé činnosti  2 800 000    

Daň z příjmů FO ze SVČ  120 000    

Daň z příjmů FO z kapitálových výnosů  330 000    

Daň z příjmů právnických osob  3 050 000    

Daň z příjmů právnických osob za obce  500 000    

DPH  6 000 000    

Poplatek za likvidaci komunálního odpadu  480 000    

Poplatek ze psů  35 000    

Poplatek za užívání veřejného prostranství  5 000    

Poplatek z ubytovací kapacity  10 000    

Odvod výtěžku z provozování loterií  50 000    

Správní poplatky  20 000    

Daň z nemovitostí  1 200 000    

Sdílený odvod z výherních přístrojů  100 000    

Neinvestiční přijaté transfery ze SR  218 400    

Zájmová činnost v kultuře – nájem sálu  30 000    

Ostatní tělových. činnost – nájem sportoviště  25 000    

Všeobecná ambulantní péče – nájem zdrav. střediska  40 000    

Bytové hospodářství  1 500 000    

Nebytové hospodářství  50 000    

Pohřebnictví  20 000    

Komunální služby + územní rozvoj  50 000    

Příjmy za sběr a likvidaci odpadu  100 000    

Činnost místní správy  2 700 000    

Ostatní příjmy – úroky  20 600    

Pitná voda – příspěvek na vodovod  260 000    

Stav peněžních prostředků na účtech             26 000 000    

Celkem 45	714	000

Položka	rozpočtu Výdaje	v	Kč

Obnova místních památek 200 000

Hudební činnost – Kaluže 15 000

Mateřská škola 70 000

Lesy – pojištění 20 000

Silnice 1 570 000

Ostatní záležitosti pozemních komunikací 200 000

Odvádění a čištění odpadních vod 2 360 000

Vodní hospodářství 400 000

ZŠ – příspěvek 1 950 000

Činnosti knihovnické  25 000

Ostatní záležitosti kultury  280 000

Mezinárodní spolupráce – Glacensis  400 000

Rozhlas a televize  200 000

Zájmová činnost v kultuře – sál Slunce  300 000

Ostatní záležitosti kultury  250 000

Sportoviště  200 000

Ochrana obyvatelstva – rezerva  10 000

Všeobecná ambulantní péče  30 000

Bytové hospodářství  1 000 000

Nebytové hospodářství  150 000

Veřejné osvětlení  600 000

Pohřebnictví  30 000

Komunální služby a územní rozvoj  600 000

Sběr a svoz komunálního odpadu  1 700 000

Péče o vzhled obcí a veřejné zeleně  650 000

Požární ochrana  270 000

Zastupitelstva obcí  1 200 000

Činnost místní správy  1 750 000

Pojištění majetku  60 000

Ostatní finanční operace  500 000

Výdaje z finančních operací – poštovné  15 000

Spartak – příspěvek + sportovní výbor  140 000

Ostatní organizace – příspěvky  50 000

Územní rozvoj – strategický plán rozvoje  150 000

Ostatní zál. sdělovací prostředky – zpravodaj  120 000

Zachování a obnova kulturních památek – kostel  100 000

Útulek pro psa  10 000

Bezpečnost a veřejný pořádek – kamerový systém  250 000

Rezerva 27 889 000 

Celkem 45	714	000

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =ZPR ÁV Y Z MĚ STA

Výdaje Příjmy
= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =
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Nová vývěsní tabule v ulici Kocléřovská (foto: M. Klapka)

Nové vývěsní plochy
Informace na dosah ruky

Koncem	léta	mohli	Pilníkovští	začít	využívat	nové	vývěsní		informační	plochy.		
Sedm	vývěsních	stojanů	je	nových	a	další	dva	byly	opraveny.	Jedna	vývěsní	plocha	
bude	ještě	instalována	v	ulici	K	Táboru,	a	to	u	křižovatky	nad	bytovým	domem	č.p.	22.	
Dřevěné	stojany	vyrobil	pan	Červený	ze	Starých	Buků	a	instalaci	provedli		
zaměstnanci	města	na	VPP.	

ǫ Některá vývěsní místa jsou dřevěné ta-
bule, jiná mají magnetický povrch a pro-
sklená dvířka, jako například v Pilníkově 
na náměstí, na Letné a v ulici Hradčín. Zde 
mohou občané sledovat informace, které by 
deštěm a větrem trpěly. „Vývěsní místa byla 
vybudována nově tam, kde jsme postrádali 
možnost informovanosti občanů touto for-

mou. Chceme tak doplňovat zprávy z hláše-
ní obecního rozhlasu a Zpravodaje. „Tímto  
jsme splnili další bod našeho volebního pro-
gramu,” řekl starosta Miroslav Klapka. Lidé 
mohou tyto plochy využívat bezplatně. Pla-
káty, oznámení a zprávy mohou také předat 
na městském úřadě a ty budou po domluvě 
vyvěšeny. JP

Důstojnější místo pro naše kontejnery
Přehlížená popelka, ale neúprosná vizitka každého města

Oceňujeme	úpravu	ploch	u	míst	se	sběrnými	kontejnery.	Na	dotaz,	kde	všude	zatím		
k	úpravám	došlo,	nám	pan	starosta	Klapka	odpověděl:

ǫ„Víte, začínám pomalu sledovat, jak se 
u mě projevuje profesionální deformace. 
Když někam jedu, sleduji, jaké mají v ob-
cích osvětlení, kudy vede kanalizace, jak 
mají udělané chodníky a samozřejmě i jak 

se věnují sběru odpadů. Musím konstatovat, 
že právě prostor pro sběrné kontejnery bývá 
velmi často v žalostném stavu a ta místa 
pak vypadají odporně. Když jsme připravo-
vali zásobník práce pro naše spoluobčany 
pracující na dohody VPP, uvědomil jsem 
si, že by nám právě s tímto mohli pomoci. 
Kontejnery umyli a vybudovali jsme zatím 
čtyři zpevněná místa. V ulici Hradčín jsme 

místo posunuli cca o 20 metrů, abychom  
mohli využít opěrné zdi u potoka, a protože 
jsou kontejnery blízko něj, opatřili jsme toto 
místo zábradlím. Další místo – za garážemi 
u Penzionu Oáza – jsme posunuli z důvodu 
bezpečnosti. Bylo příliš blízko nepřehledné 
křižovatky. Tato dvě místa a ještě místo v uli-
ci Za Tratí byly vyasfaltovány. Čtvrtá plocha 

byla upravena na Letné, kde je prostor pod 
kontejnery vydlážděn. Úpravy byly částeč-
ně hrazeny z finančních prostředků města a 
práce VPP z Evropského sociálního fondu.” 
ǫ„Je to dobře, kolem kontejnerů půjde lépe 
uklízet. Nebude takové nebezpečí zranění 
lidí i zvířat,” řekl Josef Doležal, který bydlí 
nedaleko a kontejnery k třídění využívá. 

JP

ZPR ÁV Y Z MĚ STA

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =ZPR ÁV Y Z MĚ STA

Nová plocha v ulici K Táboru (foto: M. Klapka) Nová plocha z dlaždic na Letné (foto: M. Klapka)

Nová plocha a sběrné nádoby v ulici Hradčín (foto: M. Klapka)

Nová plocha s nádobami v ulici Za Tratí (foto: M. Klapka)
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ǫ Hezký den, milí čtenáři,
blíží se konec roku a já bych rád shrnul 
činnost Hasičů Pilníkov v tomto roce. Jako  
každoročně hasiči 30. dubna pomáhali s pří- 
pravou na pálení čarodějnic, kde vyhotovili  
hranici ze dřeva. Dne 16. května se naše 
jednotka zúčastnila každoroční okrskové 
prověrky, tentokrát ve Svobodě nad Úpou. 

ǫ V sobotu 6. června jsme pomáhali kultur-
nímu a sportovnímu výboru s pořádáním 
dětského dne. Pro děti jsme měli připrave-
no stříkání ze džberové stříkačky, ukázku 
vodního štítu a jako občerstvení výborné 
palačinky s točenou malinovkou. 
ǫ 18. července jsme se zúčastnili soutěže  
v požárním sportu O putovní pohár starost-
ky obce Vlčice. 
ǫ 8. srpna jsme závodili na hasičské soutěži 
v obci Třebihošť, kde jsme skončili na čtvr-
tém místě ze 14 soutěžních družstev.
ǫ 15. srpna se konala každoroční soutěž  
v požárním sportu O štít města Pilníkov, 
kde jsme obsadili rovněž čtvrté místo. Rád 
bych touto cestou ještě jednou poděkoval 
sponzorům soutěže a také všem, kteří nám 
pomáhali.

PRÁCE NA POŽÁRNÍ TECHNICE

ǫ Během zásahu při požáru v Pilníkově 
dne 15. 3. 2015 došlo k poruše vodní pumpy 
chlazení motoru naší cisterny Škoda 706. 
Naštěstí jsme poslední opravenou vodní 
pumpu sehnali od jednoho hodného pána 
z Ruseka. A díky šikovnosti našeho strojní-
ka bylo během dvou dnů chlazení motoru 
opraveno. Bohužel v dnešní době je sháně-
ní náhradních dílů na naši cisternu stále 
těžší a těžší. Nové díly již nejsou a na trhu 
jsou jen opravené náhradní díly. Veškerou 
techniku se snažíme neustále udržovat  
v provozuschopném stavu.

VÝJEZDOVÁ CINNOST 

ǫ Od začátku roku jsme pomáhali u dva-
ceti čtyř událostí mimozásahové činnosti 
(technická činnost s odkladnou naléhavostí)  
a u dvaceti dvou událostí zásahové činnosti. 
Největší akce byly následující:

 ----------------------------------------------------
ǫ 17. března 2015 
požár sazí v komíně rodinného domu,

 ----------------------------------------------------
ǫ 31. března 2015 
odstraňování následků větrné smrště, 

 ----------------------------------------------------
ǫ 6. srpna 2015 
požár lesa v Mostku Debrném,

 ----------------------------------------------------
ǫ 10. září 2015 
požár rodinného domu  
v Dolních Starých Bukách,

 ----------------------------------------------------
ǫ 26. září 2015 
požár lesa v Pilníkově mezi Kolkovnou  
a Liškárnou, kde proběhla kyvadlová  
doprava vody hasičskými cisternami  
z požární nádrže,

 ----------------------------------------------------
ǫ 22. srpna 2015 
pomoc při požáru traktoru mezi obcemi 
Chotěvice a Čermná, 

 ----------------------------------------------------
ǫ 31. srpna 2015 
požár lesa v obci Čermná. 

 ----------------------------------------------------
ǫ Ale úplně nejvíce zatím zaměstnala 
hasiče likvidace obtížného hmyzu. Více 
o detailech událostí na webových strán-
kách hasičů www.hasici.pilnikov.cz.

 ----------------------------------------------------

ǫ Členové výjezdové jednotky se v rámci 
svých možností pravidelně školí a cvičí pro 
požární službu téměř pravidelně každé úte-
rý od 15:00 hodin v hasičské zbrojnici. 
ǫ Rád bych velmi poprosil občany, kteří 
by měli zájem stát se členy týmu Hasičů  
Pilníkov, ať se ozvou na číslo 606 405 602, 
anebo nás osobně navštíví ve zbrojnici. 
  Budete vítáni! 
   Libor Luňák, starosta SDH

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =Z E Ž I VOTA SP OLK Ů

OHEN – DOBRÝM SLUHOU, ŠPATNÝM PÁNEM
Poděkování našim statečným a odvážným

HASIČSKÝ SBOR

Volejte 150 

Požár lesa v obci Čermná (foto: archiv SDH Pilníkov)

ŠKODA 706 při výjezdu k požáru dne 15. 3. 2015 (foto: archiv SDH Pilníkov)
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Dominantou	Pilníkova	stále	zůstává	kostel	
Nejsvětější	Trojice	stojící	na	vyvýšeném	
návrší	ve	středu	náměstí.	Nejstarší		
stavební	částí	kostela	je	věž,	kterou		
nechala	vystavět	v	letech	1604	až	1605	
Beatrix	Eleonora	Zilvarová.

ǫ Tato renesanční věž s gotickými prvky, 
barokní bání a klasicistními okenicemi byla 
přistavěna k původnímu dřevěnému kos-
telu a bez výraznějších změn se dochovala 
do dnešních dnů. Kostel kolem věže se ale 
časem měnil. Nejprve byla roku 1731 přista-

věna zděná kaple, která se nacházela na zá-
padní straně věže. Ta se nedochovala a ani 
není známo, kdy byla zbourána. Zachovala 
se pouze na dobových kresbách. Na nich je 
také namalována na věži štíhlá špičatá go-
tická střecha. Později, v letech 1769 až 1772, 
byl ke kamenné věži přistavěn nový zděný 
jednolodní kostel, který (zatím) stojí dodnes.
ǫ Vcházíte-li do věže jejím jižním vcho-
dem, jistě vás zaujme již samotný rustikální 
vchod. Nad vchodem jsou pískovcové desky 
s nápisy o samotné věži a o kostele. Nad nimi 
je medailon s Beatrixiným erbem, který je 
tvořen červeným štítem s černým klínem, 
jenž má nyní horní polovinu zlatou. Nad  
erbem je umístěn klenot v podobě černé 
zilvarovské orlice. Orlice hledí na pravou 
stranu, má zlatý zobák a zlaté pařáty a drápy.  
Orlice nemá korunu. Kolem medailonu je 
napsáno  jméno nositelky erbu. Pod kamen-
nými deskami je v klenbě použit jako svor-
ník kámen se znakem Pilníkova.

ǫ Projdete-li dveřmi do přízemí věže, bu-
dete mít nad hlavou gotickou klenbu s bo-
hatým síťovým vzorem, jenž je vytvořen  
z červeně zvýrazněných maltových hře-
bínků. Kruhový svorník je zdoben reliéfem 
růže s pěti okvětními lístky. Odtud vedou 
další dvoje dveře. Dveřmi naproti se lze do-
stat přímo do kostelní lodi, ale my se vydá-
me doprava směrem k sakristii, která dnes 
slouží jako kaple. Před jejími dveřmi odbo-
číme vlevo na schody do prvního patra věže, 
ze kterého dál vedou jen schody dřevěné.  
Po těchto schodech se dostaneme do dru-

hého patra věže, odkud lze nízkými dveřmi 
projít do podkroví kostela. My ale půjdeme 
dále do třetího patra věže, kde se nachází  
zvony (o těch si povíme někdy příště), a pro-
jdeme kolem nich do posledního patra, kde 
je umístěn stroj věžních hodin. Výše již je 
jen kupole přístupná pouze po žebříku.
ǫ Na věžní hodiny se určitě občas podívá 
každý Pilníkovan, a tak jste si nejspíš všimli,  
že v září letošního roku byly po 24 letech 
opraveny všechny čtyři ciferníky. Opravu 
provedl pan Miroslav Mrštík. Nejprve mu-
sel opravit omítku kolem litinových rámů, 
které drží vlastní ciferníky. Potom oškrabal 
a následně přemaloval všechny ciferníky. 
Každý ciferník se skládá ze čtyř částí, které 
jsou zhotoveny ze skla tlustého přibližně 
jeden centimetr. Na skle jsou namalovány 
černé cifry a celý ciferník je následně zabí-
len. A aby bylo vidět, kolik je hodin i v noci, 
je za každým ciferníkem umístěna jedna 
žárovka o síle 60 W.

ǫ Čas již od roku 1917 s malými přestávkami 
odměřuje hodinový stroj zkonstruovaný fir-
mou „Rud. Thöndel 1917 M. Neustadt”, jak je 
uvedeno na litinovém rámu hodin. Na dře-
věné skříni, ve které je stroj uložen, je uve-
deno jméno „Fr. Pruschek” a stejný letopo-
čet 1917. Tato informace se zřejmě vztahuje  
k umístění hodinového stroje do věže. Rám 

hodin je litinový s mosaznými ložisky ozu-
bených kol. Kyvadlo je umístěno tradičně 
za hodinovým strojem a je dlouhé přibližně 
110 cm. Hodinový stroj také ovládá dva zvo-
ny – jeden bije každou čtvrthodinu a druhý 
odbíjí celé hodiny. Oba zvony jsou zavěšeny 
až nahoře ve věži nad WiFi anténami.
ǫ K pohonu stroje je stále použito závaží, 
které je nutno každých sedm dnů vytáhnout 
nahoru k hodinám, a tím hodiny takzvaně  
natáhnout. Stejně je nutno vytáhnout i zá- 
važí pro odbíjení. K ručičkám je pohyb pře- 
nášen pomocí hřídelů a ozubených kol.  
K jednomu ciferníku vede jedna hřídel,  
a u ručiček je proto ozubené soukolí s po-
měrem 1 : 60, které rozvádí pohyb na obě 
hodinové ručičky.
ǫ Někdy kolem roku 1987 se hodiny zastavi-
ly. Příčinou bylo to, že latě, které podpíraly 
hlavní rozvod k jednotlivým ciferníkům, 
byly již staré a ztrouchnivělé a zhroutily se. 
Podle vyprávění pamětníků ležel počátkem 
devadesátých let hodinový stroj v koutě věže 
a nebyl funkční. Za svého starostování (1990 
až 1994) jej opět sestavil Zdeněk Žerovnický. 
Některé části prý nechal odlít v místní slé-
várně. K jejich výměně došlo roku 1991 a od 
té doby hodiny stále jdou.
ǫ Stav kostelní věže je vcelku dobrý, i když 
plechová střecha na několika místech pro-
téká a bylo by vhodné ji opravit, než do-
jde k poškození krovů a dřevěných podlah  
v horních patrech věže.  JB

Kostelní věž stojí již 410 let
* * *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *
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Pan Mrštík při rekonstrukci ciferníku (foto: J. Blažek)

Věž kostela (foto: J. Blažek)
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Natálie Strnadová
14. 10. 2015 

Amélie Vysloužilová
1. 12. 2015 

Simona Šatná
2. 10. 2015 

Karolína Vondráčková
15. 10. 2015 

Eliška Záhorcová
11. 11. 2015 

Bohuslav  Dušánek
70 let - 18. 10. 1945

  Josef Šmidrkal
85 let - 21. 12. 1930  

Josef Koraja
75 let – 8. 11. 1940

Hana Hrdinová
75 let – 9. 11. 1940

Marie Nosková
75 let – 15. 11. 1940

Miloslava Sedlmajerová
75 let – 16. 11. 1940

Josef Sedlmajer
75 let – 22. 11. 1940

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =

Společenská kronika
 *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *     *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  *  * * * * * * * * * * * * * * *  *  *  *  *  *  * * * * *  *  *  *  *  *  *
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Vítáme 

NOV Ě	N A ROZENÉ

Blahopřejeme 

K	ŽI VOTNÍMU	JUBILEU

Opustili nás

Václav Rosenbaum
81 let - 22. 10. 2015  

Jaroslav Rychtera
69 let – 21. 10. 2015

Anna Hamplová
101 let – 2. 12. 2015

SMRT JE JENOM  

BÍL Á BOŽÍ MUK A  

NA ROZCESTÍ V POLI. 

DLOUHÁ CESTA UTRMÁCÍ,  

NOHY BOLÍ,  

OČI JAKO SMUTNÍ PTÁCI 

NA TRÁVNÍK SE POSADÍ, 

RUCE ZEMI POHL ADÍ. 

J. ČAPEK

Chcete-li zveřejnit  
informaci o narození  

vašich dětí,  
napište nám prosím!  
Pošlete nám jméno  

a příjmení novorozence, 
datum narození,  

případně váhu a výšku. 
Nezapomeňte, pokud chcete, 

přidat fotografii.  
Pokud fotografii nemáte  

a chcete ji, napište, rádi vám 
fotografii uděláme.

Ještě bych chtěla  
připomenout všem  

rodinným příslušníkům  
i jejich známým,  

že mají možnost nechat  
jubilantům zdarma  

zahrát i veřejně  
pogratulovat v našem 

 rozhlase.

Hana Blažková

Panstvo z tvrze mezi našimi seniory
Tradiční posezení se seniory

V	nedělní	odpoledne	29.	listopadu	2015		
se	po	roce	sešli	pilníkovští	senioři	ke	svému		
tradičnímu	předvánočnímu	setkání.	
Seniory	nejprve	přivítala	předsedkyně	
kulturního	výboru	Mgr.	Ilona	Skořepová,	
která	následně	předala	slovo	starostovi	
města	Miroslavu	Klapkovi	a	předsedkyni	
sociálního	výboru	Haně	Blažkové.

ǫ V úvodu odpoledne vystoupil taneční 
kroužek dětí ze ZŠ a MŠ Pilníkov. Po něm 
již následovalo vystoupení Spolku panstva 
na tvrzi Žíželeves. Nejprve předvedli taneč-
ní vystoupení, zatančili čtverylku a potom 
vyzvali k tanci pilníkovské seniory. Vedoucí 
spolku Ivana Hrdličková si mezitím udělala 

Návštěva Spolku panstva z tvrze Žíželeves na setkání našich seniorů (foto: J. Blažek)Pokračování na straně 12  >

K ULTUR A
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Pilníkovský pelikán 2015
Návrat ke společenským tradicím

Při	prohlížení	posledního,	IV.	dílu	kroniky	Pilníkova	jsem	v	letech	2005	a	2006		
narazila	na	zápis	z	veřejného	zasedání	obecního	zastupitelstva,	které	udělovalo		
	„cenu	obce	Pilníkova”,	a	to	ve	dvou	kategoriích	–	kulturní	a	sportovní.	Protože	se	mi	tento	
nápad	zalíbil	a	zastupitelstvo	nebylo	proti,	rozhodli	jsme	se	cenu	obnovit.	A	jelikož		
symbolem	Pilníkova	je	pelikán,	cena	se	logicky	jmenuje	„Pilníkovský	pelikán”.

ǫ A nyní několik jednoduchých pravidel 
pro nominaci na „Pilníkovského pelikána”:
 ----------------------------------------------------
1) Nominovat lze kohokoli, kdo se nějak 
zasloužil o Pilníkov - propaguje ho, pomá- 
há jej rozvíjet, má úspěchy ve sportu či  
v kultuře – zkrátka dělá něco víc, než musí.
 ----------------------------------------------------
2) Nominovat na tuto cenu může každý 
občan Pilníkova starší 18 let.
 ----------------------------------------------------
3) Nominován může být kdokoli  
bez omezení věku. 
 ----------------------------------------------------
4) V nominaci musí být uvedeno jméno  
a adresa bydliště nominovaného  
či kontakt na něho (e-mail, telefon).
 ----------------------------------------------------
5) V nominaci musí být uveden její důvod.
 ----------------------------------------------------
6) V nominaci také musí být kontakt  
na nominujícího, aby bylo v případě 
nejasností možné požádat o doplnění  
informací.
 ----------------------------------------------------
7) Konečný výběr z nominací provádí 
komise složená ze zastupitelů města 
Pilníkov hlasováním.
 ----------------------------------------------------

NEJPRVE TROCHU HISTORIE

ǫ V roce 2005 byly ceny vyhlášeny na prv-
ním veřejném zasedání obecního zastupitel-
stva dne 24. 02. 2006 a kulturní cenu obce 
Pilníkov získala paní Jana Tichá za dlou-
holetou práci v místní knihovně. Sportovní 
cenu obce Pilníkov obdržela paní Eva Pro-
kopcová za dlouholetou aktivní činnost  
v práci pro tělovýchovu.
ǫ V roce 2006 byly ceny vyhlášeny také na 
prvním veřejném zasedání zastupitelstva 
obce dne 23. února 2006 a kulturní cenu 
obce Pilníkov získal tehdejší zastupitel obce 
pan Jiří Haken. Sportovní cenu obce Pil-
níkov dostal pan František Strejček. Dů-
vod udělení cen není v kronice uveden, ale 
zato je zde napsáno, že k ceně byla tento rok 
i finanční odměna 1 000 Kč. V roce 2006 
bylo mimořádně uděleno ještě poděkování 
s finanční odměnou 1 000 Kč panu Pavlu  

Voženílkovi za uhašení požáru v domě č. p. 181.
ǫ V dalších letech se již z neznámého dů-
vodu ceny občanům Pilníkova neudělovaly.

PILNÍKOVSKÝ PELIKÁN 2015

ǫ V letošním roce cenu Pelikána získala 
paní Miluška Honcová, kterou navrhovatel 
nazval „andělem Pilníkova”. Cenu obdržela 
za celoživotní péči o kostel a nezištnou po-
moc ostatním spoluobčanům.
ǫ Narodila se ke konci roku 1948 a již od 
mala chtěla pomáhat lidem, nejraději ve 
zdravotnictví. Otec si ale přál, aby se stala 
učitelkou. Pokud chce dělat zdravotní školu, 
pak jedině až bude dospělá. A tak se paní 
Miluška pustila do studia střední zdravot-
nické školy opravdu až po dosažení plnole-
tosti a při zaměstnání.
ǫ Za svůj život prošla mnoha zaměstnání-
mi. Pracovala v Texlenu, jako telefonistka na 
poště, dělnice v knihařství. Zde, v knihařské 
dílně, si ráda četla v časopisech, které vázala. 
V tomto období také začala studovat střed-
ní zdravotnickou školu. Po jejím úspěšném 
ukončení pracovala jako zdravotní sestra  
v trutnovské nemocnici na chirurgii, ORL  
a nakonec v LDN v Hostinném.
ǫ Péče o druhé se stala jejím celoživotním 
posláním. I dnes, když je již v důchodu,  

aktivně pomáhá lidem ze svého okolí. Také 
pečuje o kostel i jiné památky. Letos napří-
klad očistila boží muka z roku 1865. Oře-
zala větve kolem, aby neustále nenarážely 
na pomníček, a očistila jej od mechového 
porostu. Také ochotně pomáhá při návště-
vách původních obyvatel a jejich potomků  
s tlumočením nejenom při prohlídce kostela.
ǫ Pro toto vše připadl první „Pilníkovský 
pelikán” právě jí. Hana Blažková

SP OLEČ EN SK Á K RONIK A

Předání plakety držitelce prvního Pilníkovského pelikána paní Milušce Honcové (foto: J. Blažek)

PILNÍKOVSKÝ
pelikán

=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=

Znáte ve svém okolí kamaráda,
přítele, známého, který je

čestný, není netečný ke svému 
okolí, má rád naše město
a vyniká svými schonostni

a dovednostmi?
Není lhostejný k tomu,

co se u nás děje a svými činy  
se nějak zasloužil o dobré  

jméno Pilníkova - propaguje ho, 
pomáhá jej rozvíjet,  

má úspěchy ve sportu  
či v kultuře?

=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=

Dejte o tom vědět!
podatelna@pilnikov.cz
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Setkání přátel tří obcí
Vítězná / Marciszów / Pilníkov

ǫ Na hřišti byly připraveny soutěže pro 
týmy z výše uvedených obcí. Soutěžních 
disciplín bylo celkem jedenáct, z nichž se  
na hřišti odehrálo devět sportovních disci-
plín a zbývající dvě kvizové disciplíny pro-

běhly odpoledne v sále restaurace „Slunce”.
ǫ Ze sportovních disciplín se soutěžící 
utkali například v šipkách, florbalu, ping-. 
.-pongové obíhačce, v hodu polštářem 
tříčlenných družstev, absolvovali překáž-
kovou dráhu. Velmi povedená byla soutěž 
hasičů, kteří připravili soutěž trojčlenných 

družstev, kdy museli dva členové družstva 
nejprve nalít vodu do připravené mobilní 
stříkačky, a než se jim to povedlo, třetí člen 
se oblékl do nepromokavého oblečení sestá-
vajícího z gumových kalhot s botami, kabá-

tu a hasičské přílby. No a pak již jen zbývalo 
naplnit na vzdálenost asi pěti metrů kbelík 
vodou až po namalovanou rysku – takže je-
den člen družstva čerpal vodu, druhý držel 
proudnici a stříkal do kbelíku, který držel 
v ruce poslední člen družstva. Styly plnění 
tohoto úkolu byly různé, vesměs zajímavé.

ǫ Starostové a místostarostové zúčastně-
ných obcí se utkali v pétanque. Závěrečnou 
disciplínou bylo přetahování lanem. Po do-
polední sportovní části byl v pořadí obcí 
první Pilníkov těsně následován Marcis-
zówem a Vítěznou.
ǫ Po sportovním klání následoval pro 
všechny zúčastněné oběd, který připravily 
kuchařky místní základní školy.
ǫ Po obědě si účastníci prohlédli výstavu 
fotografií a obrazů v malé i velké zasedací 
místnosti na radnici a potom již mohly za-
čít závěrečné soutěže. Tentokrát znalostní.  
Každé družstvo vyslalo tři své zástupce, kte-
ří poznávali z krátkých ukázek druhy tanců,  
například f lamengo, paso doble, waltz, 
tango, ale nechyběl ani valčík nebo polka.  
Ve druhém kvízu zase jiná trojčlenná druž-
stva poznávala státní hymny států Evropské 
unie. V těchto disciplínách s převahou zví-
tězil Pilníkov, a získal tak celkové vítězství.
ǫ Po celé odpoledne hrál k poslechu i k tan- 
ci pan Prokop a odpolední program byl  
navíc zpestřen několika vystoupeními ta- 
nečních skupin. Nejprve se představila sku-
pina Starwest, po které následovala skupi-
na Rebels a ZUŠ Trutnov. A poté již přišel 
čas vyhlásit výsledky nominace na „Pilní-
kovského pelikána 2015”.
ǫ Prvního „Pilníkovského pelikána” získa- 
la paní Miluška Honcová, kterou navrhova-
tel (nejen on) nazval „andělem Pilníkova”,  
za celoživotní péči o kostel a okolí a nezišt-
nou pomoc ostatním spoluobčanům. 
ǫ Gratulujeme!
ǫ Všem zúčastněným se „Setkání přátel 
tří obcí” líbilo, byla navázána nová a utu-
žena stará přátelství mezi občany. Děkuje-
me všem Pilníkovanům, kteří si udělali čas  
a setkání se zúčastnili, a těšíme se, že se 
příště sejdeme v ještě větším počtu! JB

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =SP OLEČ EN SK Á K RONIK A

Panstvo z tvrze mezi našimi seniory
Tradiční posezení se seniory

čas a seznámila přítomné s komplikovaností 
oblékání a nošení jejich krásného oděvu, 
který totiž patřil do období pozdní renesan-
ce, tedy mezi léta 1815 – 1890. V této době žila 
například známá císařovna Alžběta Bavor-
ská, zvaná Sissi, nebo naše neméně známá 
spisovatelka Božena Němcová.
ǫ Senioři si mohli jen tak posedět a popo-
vídat si s přáteli nebo si i zatancovat. K po-
slechu a k tanci hrál pan Prokop, a protože 
střídal různě rychlé písničky, mohl si každý 

zatancovat v rytmu, který mu nejlépe vy-
hovoval. K tomu si ještě každý senior mohl 
dát něco k pití, nápoj za 20 Kč měli zdarma,  
a také na každém stole bylo připraveno tro-
chu cukroví a slaných buráků.
ǫ Během odpoledne si rovněž dva týmy, 
jeden tým za ženy a jeden za muže, spolu 
zasoutěžily v kvízu „Znáte Pilníkov?”, který 
zorganizoval sociální výbor a Hana Blažko-
vá také pro vítěze upekla odměny – krásné 
cup cakes. Soutěžící si změřili síly v oblasti 
znalostí o Pilníkovu, například víte, kolik je 

schodů na kostelní věž? Nebo kolik je scho-
dů od č. p. 1 až k sokolovně? A všimli jste 
si, kolik oblouků má podloubí na západní 
straně náměstí? Pokud ne, tak alespoň si 
spočítejte ty oblouky podloubí.
ǫ Ostatní senioři se mohli zapojit do po-
znávacího kvízu, ve kterém určovali herce 
ze svého mládí. Ale nejspíš i vy znáte třeba 
Vlastu Buriana, Oldřicha Nového či Adinu 
Mandlovou.
ǫ Setkání rychle uteklo, všem se prý velmi 
líbilo a již se těší na příští. JB

> Pokračování ze strany 10

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =K ULTUR A

Florbalový turnaj (foto: J. Blažek)

První	zářijovou	sobotu	dopoledne	se	na	pilníkovském	školním	hřišti	sešli	přátelé		
ze	tří	obcí	–	ze	sousední	obce	Vítězná,	z	polské	gminy	Marciszów	a	z	Pilníkova.	Akce	byla		
pořádána	v	rámci	udržitelnosti	projektu	Euroregionu	Glacensis	„Na	společné	cestě”.
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ǫ Krátce po 16. hodině se na náměstí se-
šly první masky. Masek rychle přibývalo 
a chvilku po čtvrt na pět se společně vy-
daly na fotbalové hřiště, kde již byly pro 
děti připraveny soutěže, například míčkem 
sestřelovaly duchy z lavičky, vymalovávaly 

obrázky s halloweenskou tematikou nebo 
procházely po dvojicích klikatou trať, ale 
jeden z dvojice měl zavázané oči šátkem  
a druhý jej tratí prováděl.
ǫ Vrcholem ale byla stezka odvahy! Všichni,  
kdo měli odvahu, tedy nejenom děti, pro-
cházeli za slabého svitu měsíce po temné 
stezce označené pouze mihotavým světlem 
svíček. Navíc občas odkudsi vybaflo nějaké 
strašidlo. Za odměnu všichni účastníci na 
konci stezky zvěčnili své jméno na straši-
delný pergamen a jako v minulých letech 
obdrželi opět pamětní list.
ǫ Letos se celé zdařilé akce zúčastnilo 
více než 80 dětí i mnoho dospělých, včetně  
většiny zatupitelů. JB

V	pátek	před	druhou	adventní	nedělí,	tedy	4.	prosince	2015,	po	šesté	hodině	večerní		
se	sešli	místní	obyvatelé	na	náměstí	u	rozsvícení	vánočního	stromu.

ǫ Již druhého ročníku rozsvěcení vánoč-
ního stromu se stejně jako loni zúčastnil 
vysoký počet místních obyvatel. Letos slav-
nost začala o něco později než loni, protože 
bylo připraveno rozšířené osvětlení kostela. 
Na úvod zúčastněné krátce přivítal starosta 
města pan Miroslav Klapka a předsedkyně 
kulturního výboru Mgr. Ilona Skořepová. 
Potom si již všichni zazpívali vánoční koledy. 
Se zpěvem opět pomáhali manželé Pachlovi 
a děti z místní základní školy. A aby nikdo 
nenachladl, bylo si možné zakoupit svařené 
víno nebo horký čaj.
ǫ Stromek byl rozsvícen při zpěvu krásné 
písně – „Půlnoční”, kterou jistě znáte v po-
dání Václava Neckáře. Novinkou letošního 
ročníku bylo větší osvětlení kostela, který 
se tak výrazně vypínal nad pilníkovským 
náměstím.
ǫ Zdá se, že tato tradice se stala u obyvatel 
oblíbenou, a snad tedy hned tak nezanikne.

JB

S koledami pod vánočním stromem
TRADICE ROZSVÍCENÍ STROMU

Pilníkovský
Halloween za svitu měsíce

Po	roční	přestávce	se	letos	poslední		
říjnový	den	opět	konal	oblíbený	Halloween.		
Tentokrát	ho	pod	názvem	„Pilníkovský	
Halloween”	připravili	společně		
kulturní	a	sportovní	výbor.

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =K ULTUR A

Na stezce odvahy (foto: J. Blažek)

Děti v maskách (foto: J. Blažek)

Vánoční strom s kostelní věží (foto: J. Blažek)

Zpěváci na rozsvícení vánočního stromu (foto: J. Blažek)

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = NA ŠE TIPY = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =

Vánoční turnaj
v nohejbale – sokolovna 9:45 h.

29. 12. 2015
Turnaj

v ping-pongu – sokolovna 8:00 h.

26. 12. 2015
Novoroční výlet

na Dolce v 14:00 h.

2. 1. 2016
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Paní	Shelley	Treml	pochází	z	Austrálie		
a	v	Pilníkově	žije	spolu	s	rodinou	téměř		
10	let.	Jako	rodilá	mluvčí	učí	Shelley	
angličtinu	ve	firmách	v	Trutnově	a	okolí,	
překládá	dokumenty	z	češtiny	do	angličtiny,		
provádí	korektury	anglických	textů		
(webové	stránky,	diplomové	práce).		
Jejím	dalším	velkým	zájmem,	pokud	se	
zrovna	nevěnuje	svým	dvěma	dětem,		
jsou	ruční	práce,	někdy	nabízí	kurzy		
malování	v	selském	stylu,	při	kterých		
jsou	vyráběny	dekorace	do	bytu.

ǫ Její rodina je dvojjazyčná, doma si užijí 
jak češtinu, tak i angličtinu. „Doma mluvím 
anglicky, chtěla jsem si jazyk ponechat jako 
to, co mám z domova. Manžel Tomáš mluví  
s dětmi česky,” řekla mi Shelley. Stýskání po 
Austrálii pomáhají zlepšovat Shellevyni ro-
diče, kteří do Pilníkova přilétají každé léto. 
 „ Já jsem se s rodinou vypravila do Austrá-
lie zatím jen jednou, cesta letadlem je hod-
ně drahá, sto tisíc korun pro rodinu,” říká 

Shelley a dodává: „Bydlela jsem ve městě 
Adelaide, které leží na jihu Austrálie. Stačilo 
mi třicet minut a byla jsem u moře. Život je 
tam hodně podobný jako v Evropě, ale asi 

bych se nenaučila zavařovat a hospodařit 
tak, jak to dělám tady. Víc bych nakupovala.” 

Jak jsi prožívala Vánoce v Austrálii? 

ǫ„Myslím, že nejsem ten správný člověk, 
který má mluvit o vánocích. Neslavím je. 
Vánoční čas jsem ve svém prvním životě 
(v Austrálii) trávila s rodiči na dvoutýden-
ním pobytu v největším soukromém kem-
pu na jižní polokouli spolu s lidmi stejné 
víry. Patřím k církvi Společenství obrody. 

Tato církev začíná hodně zajímat vládu 
na Nové Guineji a OSN, protože napomá-
há zlepšovat mezilidské vztahy, a to nejen  
o Vánocích. 
ǫ Vím, že lidé hodně nakupují stejně jako 
v Evropě, také často slaví na pláži a gri-
lují. Venku nesmí být používán otevřený 
oheň, hrozí požáry. I přesto, že jsou vy-
soké teploty (i 40 °C), lidé zdobí smrčky  
a jedličky, které jsou pěstovány na farmách. 
Vánoční atmosféru zamrzlých oken doháně-
jí umělým sněhem ve spreji. Koledy jsou sly-
šet v obchodech, ale myslím, že je doopravdy 
zpívá jen starší generace. Kapr se v Austrálii 
nejí, pokud ho rybáři uloví, pouští ho zpět 
do vody. Někdo k jídlu upravuje krocana. 
Žije zde hodně národností, lidé tráví čas 
různě podle sebe”.
ǫ O zemi, jakou je Austrálie, by se dalo 
hodně vyprávět. Shelley Treml se naučila 
naši řeč dobře používat a učí se ji dál. Tak 
zase někdy příště třeba na jiné téma. Děkuji 
za rozhovor. JP

Zájemci o práci a akce prováděné paní 
Shelley Tremlovou mohou použít kontakt:  
english.lessons.au@centrum.cz

Místní	rybář	Antonín	Bejr	dne	1.	11.	2015	
chytl	štiku	o	délce	105	cm		
a	hmotnosti	10,2	kg.

ǫ Při letošní první docházce na revír Nebe 
(pstruhová voda) při stahování krmítka  
a lovu kapra zabrala štika. „Již jsem chtěl jít 
domů”, řekl Tonda. Souboj rybáře a štiky  

trval půl hodiny. Výsledkem je životní úlo-
vek a skvělý rybářský zážitek.
ǫ Jako další zajímavost pan Bejr přidal:   
 „Když jsem měl štiku ve vaně, vyvrhla kapra, 
který byl dlouhý 42 cm.” 
ǫ K tomuto životnímu úlovku gratulujeme.

Pokud	máte	kolem	sebe	lidi,	kterým	stále	
ještě	připadá	jako	dobrý	nápad	pozdravit	
vás,	je	ještě	naděje,	že	se	lidská		
komunikace	nesmrskne	do	virtuálního	
světa	internetu.

ǫ Koneckonců na pozdrav, kterým vás nej-
spíš vítá váš počítačový systém, asi „ahoj” 
neodpovídáte. A tak si čím dál více všímáme, 
kdo a jak nás na ulici potkal, neignoroval  
a pozdravil. O to více, když to udělal člověk 
narozený léta Páně 2000 a blíže k součas-
nosti. Také si toho například mohou všímat 
sousedé školních budov v Pilníkově. Zku-
šenosti jsou různé. Paní Elena Fajfrová mi 
řekla: „Ráno odcházím do práce ve stejný 
čas, kdy jde většina dětí do školy. Potkávám 
jich mnoho, ale pozdraví jen málokteré.” 
Lepší zkušenost má pan starosta Miroslav 
Klapka. „Potkávám se s dětmi a se zdrave-
ním nemáme problém.” Zatím byla řeč jen 
o pozdravech dětí dospělým, ale na ulici se 
přeci setkávají i dospělí. To může být někdy 
oříšek, vztahy se zhorší, a ač se řekne do-
spělý, najednou si myslí, že je lepší otočit se 
a člověka, kterého léta zná, jakoby nevidět.

AUSTRALANKA
žijící v Pilníkově

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =Z A JÍM AVOS TI

Tremlovi v Austrálii (foto: Archiv)
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Míra 105 cm, váha 10,2 kg (foto: Jakub Kubík)

ŠTICÍ RÁJ
u nás na Nebi

Šťastný lovec Tonda (foto: Jakub Kubík)

Životní úlovek Tondy Bejra (foto: Jakub Kubík)

Ti zdraví :-)
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VÁNOCE S OZDOBAMI 
mají ve Dvoře Králové nad Labem celý rok

Světový den pozdravů

ǫ Pozdrav hodně souvisí s tím, jak se nám 
žije s lidmi a má také co mluvit do takové-
ho slova jako je mír. Já vím, možná to slovo 
máte spojené s budovatelskými hesly ne-
dávné minulosti, ale já neznám lepší. Ne-
dávno jsem se na internetu dozvěděla, že 
pozdravy slaví i svůj světový den. Zařadil se 
do seznamu všech možných světových dnů 
před více než 40 lety. Vznikl jako reakce na 
arabsko-izraelskou válku v roce 1973. Jako 
první s ním přišel americký student Michael  
McCormack, který se snažil na problém 
válečného konfliktu upozornit pozdravem, 
tedy symbolem komunikace. Mohli jste ho 
oslavit 21. listopadu.
ǫ A už nás ta lehká paralela vrátila do dneš- 
ní doby a opět před nás staví slova Dobrý 
den, Ahoj, Nazdar, Čau, Zdrávi došli, pro-
stě slova, kterým jde v patách „vidím tě, jak 
se ti daří, jsme ze stejného kmene, tak něco 
podnikneme.” 

Člověk, co neodpověděl  
na pozdrav

ǫ Lidé mohou za svůj život strávit v průmě-
ru více jak týden činností, kterou je zdravení, 
a rituální funkce pozdravu může být pro 
člověka a jeho postavení ve společnosti dů-
ležitější než představení při prvním setkání. 

Co vám o sobě asi posílá člověk za zprávu, 
který s kapucí na hlavě, sluchátky v uších, 
skloněný kouká do země. Možná ho prostě 
nezajímáte, nebo potřebuje pomoct a řeší 
svůj život, neslyší nebo nevidí. 
ǫ Vzpomínám na příhodu, která se stala při 
cestování po Moravě. Potřebovali jsme se  
s kamarády doptat na cestu. Šli jsme po okur-
kovém poli a nikde nikdo. Tak to bylo ještě 
chvíli, až se proti nám objevil na kole jedoucí 
místní. Když se přiblížil, odhadli jsme ho 
na morouse, pozdravili jsme a chtěli jsme se  
s ním pustit do řeči. On nás ale objel a zasta-
vil až kousek za námi. Pak se otočil a s ná-
mahou a výrazem ve tváři „nechce se mi, ale 
dobře, řeknu vám to” nám odpověděl. Zvuky, 
které jsme slyšeli, bych čekala od ochraptělé-
ho, kloktajícího robota. Ten pán měl nejspíš 
za sebou operaci hlasivek a samotné mluvení 
mu dělalo potíže, možná i bolest. 
ǫ Když proti vám jede auto a odlesky světla 
vám nedají šanci pohlédnout zdravícímu řidi- 
či do tváře, asi se také dopustíte neslušnosti.  
Příště to zkuste zase, třeba budete oba na chod- 
níku a vyjde vám to. Užijte si to a buďte rádi,  
že stačí říci jen naše krásné – ,,Dobrý den.”

Srdečné pozdravy z jiných zemí i časů

ǫ Rozhodně by nebyla nuda popřát si dobrý  
den třeba tak, jak to dělají v dalekém Mon-

golsku. Tam je totiž při pozdravu důležité 
nejen to, koho zdravíte, ale také to, jaké je 
zrovna roční období, den, a dokonce i ko-
lik je hodin nebo kde se zrovna nacházíte. 
Afrika by vás svými pozdravy určitě také 
nadchla, od klasického objetí a vzdušných 
polibků (nikdy se ale nedotýkají tvářemi), 
přes ohmatávání hlavy se můžete dostat až 
ke vzájemnému plivání na nohy, které se 
vyskytuje ve východní Africe. Setkání si lidé 
stvrzují i mačkáním palce na ruce, přijímá-
ním hadů, tanci kolem sebe, pitím nápojů 
z krve a mléka. Gesty a pohyby u takových 
rituálů nešetří strana zdravící ani strana 
zdravená. Za pozdravy by se dalo cestovat  
i v čase. Už staří Římané svým „salve” přáli 
zdravenému zdraví. Gladiátoři vstupovali do  
arény s pozdravem ,,Ave Caesar, morituri te 
salutant” (Buď zdráv císaři, jdoucí na smrt 
tě zdraví).
ǫ Tak co, jste rádi, že v našich krajích ne-
musíte překonávat svoji fobii z hadů? Při 
pohledu na krev by vám do zdravení také 
moc nebylo? Někteří „zdraviči“ si myslí,  
že slušně pozdravit je ta nejdůležitější věc 
na světě. Už při usínání bychom prý měli 
myslet na to, jak ráno vstaneme a všechny 
krásně pozdravíme.
     S pozdravem

JP

Z A JÍM AVOS TI
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Byl	jeden	z	posledních	listopadových	dnů	
roku	2015	a	chlad,	který	zalézal	pod	naše	
kabáty,	byl	už	hodně	zimní.	Zimu	a	hlavně	
Vánoce	jsme	jeli	prozkoumat	trochu		
víc	do	Dvora	Králové	nad	Labem		
do	firmy	Ozdoba	CZ.

ǫ Po příchodu k budově výrobny byla naše 
skupina více jak šedesáti lidí rozdělena na 
dvě části. Každou provázela milá paní prů-
vodkyně, která nám ochotně odpovídala 
na naše všetečné otázky. Před vstupem do 
první dílny nás ale také důrazně upozornila, 
že všude kolem nás bude sklo, a pokud se ne-
opatrně opřeme, můžeme se pořezat. Abych 
vás nenapínala, po dobu více jak hodinové 
exkurze se nepořezal nikdo.

FOUKÁRNA

ǫ Už mi byla dost zima, když jsem spolu  
s ostatními mohla vstoupit úzkou cestičkou 
mezi bednami do vyhřáté foukárny. Byl tam 

trochu hluk, ale teplíčko. V krátkých ruká-
vech, s pažemi pokrčenými nad hořáky zde 
seděly tři ženy a chystaly základní, čiré skle-
něné tvary. Nahřívaly si skleněné trubičky 
a pak do připravených formiček vyfukovaly 
postavičky, hudební nástroje, zvonky, ptáč-
ky, houbičky a mnoho dalších vánočních 
tvarů. Naše skupina mohla pozorovat, jak 
se tvoří postavička Hurvínka. 

STRÍBRÍRNA
ǫ Když jsme se asi po patnácti minutách 
vynadívali, pokračovali jsme do stříbřírny. 
V této místnosti dostala každá dutá ozdůbka 
stříbrnou barvu přímo do „břicha.” Vnitřek 
se napustil roztokem, který vytvořil stříbrný 
základ uvnitř tvaru. Kolem nás bylo stále 
mnoho velkých krabic plných skla a v této 
místnosti přibyly ještě stojany s hroty, na 
kterých se sušily nastříbřené ozdoby. Svou 
práci nám zde předvedla jedna paní a už  
v této místnosti jsme se dozvěděli, že každé 
jedné ozdoby se něčí ruce musely dotknout 
nejméně pětkrát. Inu, ruční práce.

SMÁCÍRNA

ǫ Za dalšími dveřmi na nás opět čekaly 
krabice, stojany s hroty a přidala se i spousta 
barev. Na stříbrnou, vnitřní základní barvu 
se zde nanášela barva vrchní, ta mohla mít 
nejrůznější odstíny a někdy se ke zdobení 

Pokračování na straně 16 >

Jablíčka před dokončením (foto: František Šubert)
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Poetika Marty Šafářové
Marta Šafářová maluje za oknem pro vlastní potěšení

smočením přidal i nástřik. To vše ale podle 
požadavku vzoru a zákazníka. Ve smáčírně 
se nám paní průvodkyně svěřila, že „schnutí  
těchto barev je různé a že za sychravého  
počasí, jako je dnes, schnou barvy déle.”

MALÍRNA

ǫ Vystoupili jsme do patra a teď jsme byli 
v místnosti, kde jsem se cítila se svým ba-
tohem na zádech dost nesvá. Všude kolem 
nás byly vyrovnané krabice s téměř hoto-
vými ozdobami. Myslela jsem si: „Teď tu 
tak něco shodit!.” Ozdoby čekaly, až je do 
svých rukou vezme jedna z deseti malířek  
a přidá jim ornament, třpyt nebo peříčko. 
Po cestě do malírny přišly ozdůbky také  
o svou „pupeční šňůru”, takovou úzkou tru-
bičku, za kterou ji doposud všichni brali 

a pomocí níž probíhalo barvení i sušení. 
Místo dlouhé trubičky nastoupila úponka  
s připraveným očkem na háček. 

PRODEJNA

ǫ Po cestě z malírny se krabičky postupně 
zmenšovaly a zkrášlovaly. Na policích před 
vstupem do prodejny byly k vidění celé ho-
tové sady. V malé prodejně jsme si mohli 
prohlédnout a koupit třpytivé zboží ve tva-

rech od medvídka až po dortík, samozřejmě 
vše ze skla. Byli tu koníčci, houbičky, ptáčci, 
kuličky, saxofony, klarinety, telefonní bud-
ky, kapři, basy, ale i Mánička, Spejbl a Hur-
vínek. Ceny se pohybovaly od desítek korun 
až po stovky, vše podle náročnosti tvaru  
a zdobení. Jak už jsem říkala, ruční práce.
ǫ A tak se nakupovalo a vánoční nálada na 
nás padla ještě před adventem. JP

Jak dlouho se malování věnujete?

ǫ Celý život. Začala jsem malovat již na zá-
kladní škole. Malovala jsem akvarely. To je 
malba, při které se používá barva rozpustná 
ve vodě. Vodové barvy. Maluje se na různé 
povrchy, nejčastěji se používá papír.

A dnes malujete akvarely?

ǫ Ne, dnes již ne. Jediné akvarely jsem ma-
lovala, když jsem chodila na základní školu. 
Bohužel moje první obrázky se rozpustily 
při povodni v roce 1967. 

To jste musela být smutná.

ǫ Ani, ne. Více mě trápilo, že jsem se ne-
dostala na grafickou školu. Chtěla jsem stu-
dovat grafiku, ale štěstí mně nepřálo. Pak 
jsem se vdala a narodily se děti. V této době 
jsem neměla na malování čas. Věnovala 
jsem se rodině, výchově třech dětí a času 
navíc moc nebylo. Více volného času jsem 
měla, až když se dcera vdala a syn odešel 
na vojenskou školu. Tak jsem se k malování 
znovu vrátila.

Jakou techniku používáte dnes?

ǫ Dnes maluji na speciální desky a použí-
vám temperové barvy. Tato technika mně 
vyhovuje. Když namaluji obrázek, poté ho 
ještě povrchově upravím. K tomuto účelu 
používám lak. Prostě to celé nalakuji. 

Co vás nejvíce baví malovat?

ǫ Krajinky, ty mám ráda. Hodně maluji 
snové obrázky. Baví mě to. Ráda si nějakou 
krajinu představuji nebo vzpomínám, kde 
jsem byla, a podle toho maluji. Také ráda 
pracuji podle pohlednic, které si třeba přive-
zu z dovolené. Letos jsme byli v Řecku a už se 
těším, až něco namaluji. Nebo si také někdy 
postavím nějaké zátiší a hned je co malovat. 

VÁNOCE S OZDOBAMI
> Pokračování ze strany 1

Stříbření (foto: František Šubert)

Malování vánočních ozdob (foto: František Šubert)
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Kdykoli	jsem	si	šla	lehnout,	přemýšlela	jsem,co	tam	ta	sousedka	stále	dělá.		
Vždyť	ona	snad	ani	nespí.	Jsme	sousedé	již	šestým	rokem	a	já	jsem	se	dozvěděla,		
že	sousedka	maluje.	Marta	Šafářová	je	malířkou	již	od	svého	dětství.	V	roce	1967	jí	voda	
vzala	její	první	akvarely.	Doma	má	svoje	obrázky	vystavené	po	celém	domě.		
Nikdy	je	nepočítala,	ale	je	jich	nejméně	100.

 Zátiší se židlí (foto: Elena Fajfrová)

Krajina (foto: Elena Fajfrová)

Květina (foto: Elena Fajfrová)
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Jirka	Kábrt	a	Dáša	Grohová	bydlí		
a	hospodaří	na	hezkém	místě	Pilníkova.	
Jejich	výrobky	jsou	čistě	přírodní	a	s	láskou	
vyráběné.	Přijala	jsem	jejich	pozvání		
na	menší	ochutnávku	jejich	produktů.

ǫ V minulém čísle zpravodaje jsme vás 
zvali na kozí farmu Ivany Zadražilové. Dal-
ším místem, kde můžete nakoupit produkty  
z mléka a z medu je Medový dvůr. Jirka  
v Pilníkově koupil a zrekonstruoval dům, 
ve kterém spolu se svojí přítelkyní Dášou  
chovají včely, ovce a pěstují řadu bylinek  
a nově i vinnou révu.
ǫ Po příchodu na Medový dvůr jsme byli 
mile uvítáni. „Pojďte dál , sedněte si a ochut-
nejte”. Všechny pokrmy, které ležely na stole, 

byly zároveň jejich výrobky. I když jsem byla 
po večeři, nedalo se odolat. Nejdříve jsme 
zahájili ochutnávku domácí slivovičkou  
a pak jen a jen dobré domácí produkty. Vý-
borný sýr z kravského mléka, domácí salát 
z čerstvé zeleniny, naložené kozí rohy, salát 
z řepy a hrušek, naložený losos a nechyběl  
ani čerstvě upečený chleba. Jako v pohádce. 
K tomu všemu jsme dostali ochutnat medo-
vinu, kterou také sami vyrábějí. 

ǫ Hlavní činností Jirky je chov včel. Má 
dvacet včelstev, jejich základ tvoří včela 
kraňská – linie Praděd od pana Ing. Cimaly 
 z Jeseníků.  Med, medovina, propolis  
a různé medově – bylinné masti jsou pro-
dukty, které můžete zakoupit v prodeji ze 
dvora. Pod pojmem „prodej ze dvora” se 
rozumí prodej malého množství vlastních 
produktů z prvovýroby chovatelem ve svém 

hospodářství přímo spotřebiteli v jeho do-
mácnosti.
ǫ Prodejem produktů ze včel ale jejich na-
bídka nekončí. Pravidelně nakupují z farmy 
Karla Skutila mléko, ze kterého vyrábějí tvr-
dý a polotvrdý sýr. Musím říct, že je výborný 
a krásně se hodil k medovému vínu. Týdně 
takhle zpracují 60 litrů mléka. 
ǫ S Dášou se Jirka hezky doplňují, neboť 
Dáša miluje bylinky, které pěstuje a dále 
zpracovává. Takže produkují propolis, med,  
medovinu a díky Dáše i různé druhy mas-
tiček na všemožné neduhy, například mast  
z včelího vosku a olivového oleje. Mast vyži-
vuje pokožku, je přírodním změkčovadlem, 

je vhodná pro masáže a zvláčňuje suchou 
pokožku.  Další masti, které vyrábějí, jsou 
s přídavkem levandule nebo třezalky. Tato 
mast zase působí antibioticky, čistí krev  
a má účinky protizánětlivé a dobře působí 
na ekzémy.

ǫ Bylo to moc milé setkání a je příjemné 
vědět, že se můžu u nich zastavit a koupit si 
nějaké výrobky, které jsou zdravé, kvalitní 
a  bez konzervantů.  V dnešní době , co se 
nadnárodní obchodní řetězce chopily vlá-
dy na trhu, začala v česku výrazně klesat  
i kvalita zboží. Obchodníci využívají toho, 
že lidé už nemají moc na výběr, kde naku-
povat běžné zboží. Česku se začalo přezdívat 

„popelnice Evropy“. Zejména potraviny jsou 
v obchodních řetězcích plné přidaných che-
mických látek, konzervantů, stabilizátorů  
a barviv.  Proto si myslím, že by bylo fajn 
více se zajímat o to, co nakupujeme a co 
konzumujeme.  Vyžadujme kvalitu a naku-
pujme třeba u nás v obci.
ǫ„Nastěhovali jsme se do Pilníkova a od té 
doby jsme pilní jako včelky.” EF

 Jiří Kábrt, Dáša Grohová, 

Nádražní 337, Pilníkov 542 42,

Tel.: 777 132 429 (Jirka), 608 277 997 (Dáša)

www.sedmikraskovani.cz

 
Studovala jste někdy techniky  
malování?

ǫ Ne, bohužel ne. Nikdy jsem nic nestudo-
vala. Jsem samouk. Několikrát jsem dostala 
nabídku, abych přišla do kurzu malování, 
ale nenašla jsem odvahu. Prostě si maluji 
pro vlastní potěšení. Nikdy jsem ani žádný 

obrázek neprodala. Obrazy neprodávám, 
ale pokud se někomu nějaký líbí, obrázek  
ráda daruji.

A malujete někdy venku?

ǫ Venku nemaluji, ale když jsem na pro-
cházce a něco mě zaujme, udělám si skicu. 
Udělám si náčrt a pak to doma v klidu nama-
luji. Přemýšlím si o barvách, jaké tam byly,  
a maluji. Je to relax, prostě takhle odpočívám.
ǫ Děkuji za rozhovor. EF

Zátiší  (foto: Elena Fajfrová)

Medový dvůr
Pilní jako včelky

Medový dvůr (foto: J. Kábrt)
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Mláďata u nás na Medovém dvoře (foto: J. Kábrt)

Včelí roj a my (foto: J. Kábrt)

To jsme my (foto: J. Kábrt)
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	„Ty	jsi	blázen,	běhat	v	tomhle	počasí!	Chceš	
si	uhnat	zápal	plic?”	Tyto	a	podobné	hlášky	
jsem	slýchávala	často.	Hlavně	od	těch,		
kteří	neběhají.	Ale	já	na	to	nedám	a	vy	také	
ne.	Klidně	se	obujte	a	vyběhněte.	Vím,		
že	tady	u	nás	běhá	čím	dál	víc	lidí,	a	tak	se	
třeba	nějaká	ta	rada	bude	hodit.

ǫ Běhání v zimě patří mezi nejpříjemnější  
aktivity a pokud máte dobré oblečení, mů-
žete běhat i v teplotách okolo nuly a pod ní. 
Mám ráda, když zrovna není venku vlídně,  
přesto se přemluvím a běžím. Po pár minu-
tách běhu se zahřeju a jen běžím a pozoruji 
přírodu. Hlavně je to krásné během Vánoc, 
běžím a pozoruji vánoční výzdobu. A ten 
skvělý pocit, když doběhnu. Hodím sprchu  
a už se těším, jak si v teple obýváku dám 
kávu a vánoční cukroví.
ǫ Velmi důležité je udržet tělo v teple. Ale 

nesmíte se nabalit tak, že se potom nemůže-
te ani hýbat. Je lepší, když je vám na začátku 
běhu trochu zima a pak se postupně zahře-
jete. Důležité je oblečení, které by mělo být 
vrstvené a musí umět pustit vlhkost ven, ne 
dovnitř. Velice důležitá je pokrývka hlavy, 
neboť z hlavy uniká nejvíce tepla. Na deš-
tivé dny je nejlepší běžecká bunda, je lehká  
a odolná i proti větru. Já většinu zimy odbě-
hám v triku s dlouhým rukávem a větrovce. 
Když mrzne, nasadím čepici a rukavice  
a je mi hej. 
ǫ Po doběhu je nutné ihned zamířit domů 

do tepla. Nikdy nezůstávejte v propoceném 
oblečení, protože rychle vystydne a snadno 
se nachladíte. Důležité je i pití, i když to 
vypadá, že nemáte žízeň jako v létě. Potíte 
se stejně, proto je nutné pít. Na kratší běhy 
(do hodiny) ale pití s sebou brát nemusíte.  
Teď jsem si vzpomněla, že je tady hodně 
lidí, kteří provozují Nordic Walking (chůze 
s hůlkami). Myslím, že taková všeobecná 
pravidla platí i pro ty, kteří chodí na krátké 
i dlouhé procházky. 
ǫ A to nejdůležitější? Pavel Dostál z bez-
pečnostního výboru, by mně dal určitě za 
pravdu. „Vidět a být viděn!” Když vyrazíte 
ven, nezapomeňte světlé až svítivé barvy  
s reflexními prvky. Svůj oděv si doplňte re-
flexními pásky a ještě lepší službu udělají 
blikačky. Já osobně běhám ještě s čelovkou, 
protože tady v Pilníkově máme místa, kde 
není vidět ani na krok. Kromě toho, že mě 
řidiči aut vidí na kilometr, svítím aktivně  
i ve chvíli, kdy mě nic neosvětluje. 
Přeji hezké zimní běhy 
a dlouhé procházky. EF

Mnozí	z	nás	jedí	občas	ryby.	Většina	z	nás	
si	dá	kapra,	nejčastěji	s	bramborovým	
salátem,	alespoň	jednou	v	roce	k	tradiční	
vánoční	večeři.	Obvykle	ochutnáme	kapra	
nebo	pstruha,	jiní	třeba	raději	lososa.		
Ale	někdo	kapry	moc	nejí,	o	to	raději		
je	však	chytá.	A	čím	větší,	tím	lepší.
Pokud	jste	odhadli,	že	tím	myslím		
Marka	Voženílka,	nepletete	se.	

ǫ Marek je rodilý Pilníkovan a letos mu 
bylo 21 let. Je mladý, plný energie a za ry-
bami by jel klidně i na druhou stranu ze-
měkoule nebo klidně i na Mars, kdyby tam 
vedla silnice a žili tam kapři. Základní školu 
absolvoval zde v Pilníkově, potom násle-
dovalo osmileté Gymnázium v Trutnově  
a nyní navštěvuje VOŠ v Praze, obor dentál-
ní hygiena. Na ryby si ale udělá čas vždycky. 
I když jsme pracovali na tomto rozhovoru, 
stále odjížděl na ryby.

A že chodíš na jinou než rybářskou 
školu?

ǫ Původně jsem takový plán měl, chtěl 
jsem studovat rybářskou školu v Českých 
Budějovicích, ale postupem času jsem si 
uvědomil, že to není to pravé. Vyhlídky na 
budoucí práci v tomto oboru by byly dost 

nejisté a je možné, že bych za prací musel 
dojíždět i stovky kilometrů, a to mě trochu 
odradilo. Ale nikdo neříká, že bych tuto ško-
lu nemohl do budoucna vystudovat.

Jak ses vůbec k rybaření dostal?

ǫ K rybaření jsem se dostal už ve čtyřech 
letech. Mamka jezdila na ryby s bráchou a já 
s nimi. A hned mě to oslovilo! Začal jsem se 
rybářských výletů zúčastňovat pravidelně 
a ponořoval jsem se do toho hloub a hloub. 
Po nějaké době brácha s rybařinou skončil, 
tak jsem jezdil dál jen s mamkou. Nejspíš si 
všichni kolem mysleli, že za nějakou dobu 
mě to taky přestane bavit a začnu se věnovat 
jiným aktivitám. Dnes mi je 21 let a naplňuje 
mě to stále! Vždyť za celý rok strávím u vody 

kolem 120 dnů! Někdo si řekne, že je to hodně,  
je to třetina roku, ale je to díky tomu, že jsem 
student, takže toho času mám přeci jenom 
víc. Jsem však přesvědčen, že rybařina bude 
mojí zábavou po celý život.

Tak uvidíme, jak dlouho Ti to vydrží. 
Proč chytáš zrovna kapry?

ǫ Samozřejmě nechytám pouze kapry, to 
ani nejde, ale kapr je moje ryba číslo jedna. 
Někdo si řekne, že přijedu k vodě a hned 
začnu chytat jednoho velkého kapra za dru-
hým. Ale ryba má taky mozek, který umí po-
užívat a konkrétně kapr mě o tom pravidelně 
přesvědčuje. Jezdím na ryby třeba i na deset 
dní v kuse a kolikrát se stane, že prvního 
lepšího kapra vytáhnu až pátý den výpra-

Osamělé stopy (foto: E. Fajfrová)

Jasně,
i v zimě se běhá

SP ORT
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Marek a jeho šupináč o váze 22,6 kg z pískovny (foto: M. Voženílek)

Marek rybářem
Když je koníček koněm
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vy. A právě to se mi na tom líbí. Kapra beru 
jako rovnocenného soupeře, který mi do žil 
vlije mnoho adrenalinu, zvlášť když vím, že 
se jedná o kapitálního jedince. A není nic 
hezčího, než když po zdokumentování pus-
tím rybu zpět a vidím, jak pomalu odplouvá.

No nevím, jak by se ti líbilo jet někam 
daleko a nic nechytit. Kde všude jsi už 
chytal? Kde jsi byl nejdál a kde se ti 
nejvíce líbilo?

ǫ Byl jsem již na mnoha místech po celé 
republice. Jezdím na pískovny, rybníky, za-
topené lomy i naši nejdelší řeku Labe. Nej-
raději navštěvuji revíry v okolí Hradce Krá-
lové či Pardubic. Avšak nechytám v žádných 
soukromých revírech, kde jsou ryby jako  
v akváriu, kam je někteří rybáři převážejí  
ze státních vod, které navštěvuji já. Na sou-
kromých revírech jsou pěkné ryby, ale větši-
nou jsou hodně poraněné nebo mají potrha-
né tlamky, protože se na ně vyvíjí obrovský 
tlak a jsou nešetrně tahány několikrát za rok  
na břeh. Proto tato ryba nemá pro mě takovou  
hodnotu jako například ryba vytažená v řece.
ǫ Jednou až dvakrát do roka zajíždím na za-
hraniční vody. Letos na jaře to byla Francie 
a nedávno ještě Maďarsko. Tyto zahranič-
ní revíry jsou pro mne opravdovou výzvou.  
Například voda ve Francii, kterou jsem na-
vštívil na 10 dní, měla cca 700 hektarů, což 
je ohromná plocha, kde se ryby mohou scho-
vat a je opravdu těžké je lokalizovat. Tato 
voda je asi jedna z nejhezčích, kterou jsem 
kdy navštívil. Nefunguje to tam tak, že člo-
věk přijede autem až k vodě, vyhází věci  
a rovnou chytá. Musel jsem nafouknout 
člun a veškeré vybavení na deset dní pře-
místit asi dva kilometry po vodě na místo, 
kde jsem chtěl lovit. Na tomto místě jsem za 
celých deset dnů nezavadil o člověka nebo 
jím způsobený ruch. Bivak (rybářský stan) 
jsem měl postavený v lese a z něj se každou 
noc ozývalo vytí vlků a mnoho dalších po-
divných zvuků. Přiznám se, že jsem měl 
první dny respekt, ale po nějaké době jsem 
se s místní přírodou sžil a stal se její součástí. 
Na rybách je nejhezčí ten klid, ticho, příroda 
a mnoho dalších věcí, které pochopí jen ten, 
kdo to zažije.

Chápu, také mám rád ranní východy  
slunce nad vodou či nad rákosím. 
Když už kapra chytneš, proč ho nesníš?  
Dá se tak velký kapr vůbec ještě jíst?

ǫ Ryba je pro mě spíš kámoš než jídlo.  
Samozřejmě si občas k jídlu kapra dám.  
A navíc, kolikrát vytáhnu kapra, který může 
být 30 roků starý. Mám k němu respekt  
a je škoda ho sníst. A kdybych ho snědl, ne-

měl bych možnost se s ním už do budoucna  
setkat a ve vodě by za chvilku nic nezby-
lo. Já osobně jsem zastáncem toho, že když 
už si někdo vezme kapra domů, měl by mít 
maximálně 60 cm. U těchto ryb je maso nej-
lepší, kdežto u velkých ryb je maso tučnější 
a může trochu zapáchat bahnem z rybníků. 
Někdo to řeší tím, že je strčí do udírny, ale 
to není nic pro mě.

Co tedy jíš, když jedete na ryby? Jíte 
ryby, nebo jídlo ze supermarketu?

ǫ Ryby u vody nejím vůbec. Ještě před pár 
lety jsem byl zvyklý jíst všelijaké konzervy, 
ale poslední roky si u vody dost vyvářím, 
až nad tím někteří kroutí hlavami. Maso, 
zelenina, pečivo jsou na denním pořádku  
a když dojdou, zajedu do obchodu a dokou-
pím zásoby. Však kdo by chtěl 10 dní v jed-
nom kuse jíst konzervy nebo paštiky.

A co na Vánoce? To máte vlastnoručně 
chyceného kapra?

ǫ Vánoční tradice by se neměly porušovat 
a ani u nás to nemůže být jinak. Na ryby 
jezdím do té doby, dokud to jde, to znamená, 
dokud vodní hladinu nepokryje led. Proto 
se snažím ulovení vánočního kapra maxi-
málně oddálit, aby byl co nejčerstvější.

Jaké jsou tvé rekordy v délce  
a hmotnosti úlovků? Vedeš si záznamy  
o tom, co chytneš?

ǫ Není to jen o rekordech a honbou za co 
největším úlovkem. Je to spíše o tom sednout 
si u vody a vnímat tu přírodu a klid kolem. 
Samozřejmě každý chce ulovit něco oprav-
du velkého. Povedlo se mi vytáhnout mno-
ho krásných kaprů, kterým dominuje lysec  
o hmotnosti 23 kg nebo šupináč 22,6 kg.  
To jsou opravdové skvosty. Ryb, které mají 
kolem 20 kg, mám opravdu nespočet. Spíše 
mě u ryb zajímá váha nežli délka, ale vět-
šině těchto trofejních kaprů jsem naměřil 
kolem 90–100 cm a mnohokrát i víc. Ulovil  
jsem i amury kolem 105 cm nebo sumce  
přes 130 cm, ale kapr je kapr. Samozřejmě 
si už několikátým rokem vedu záznamy  
o svých úlovcích a ne jen o nich. Zazname- 
návám si i různé detaily, které mi dopomo-
hou k vysněnému úlovku, jako je třeba tlak 
a teplota vzduchu nebo jaká je fáze měsí-
ce. Tohle všechno a ještě mnohem víc ryby 
hodně ovlivňuje a mně se kolikrát daří od-
hadnout, kdy mám největší šance na úlo-
vek. Mnohdy mě ryby tak překvapí, že mi 
překopají všechny mé záznamy a vše je  
ve skutečnosti jinak.

Hm, asi bys jim měl dát své záznamy 

přečíst, aby věděly, jak se mají  
chovat. A ještě pro doplnění – kolik 
ryb, nebo jestli to víš, kolik druhů ryb 
jsi pochytal?

ǫ Přesný počet ulovených ryb nedokáži 
odhadnout, ale ač je to jistě neuvěřitelné, 
jsou to rozhodně tisíce. A pokud jde o druhy, 
mám už opravdu skoro všechno, co v naší 
republice ve volných vodách žije, a myslím 
si, že by někteří lidé nedokázali uvěřit tomu, 
že některé druhy u nás vlastně jsou, natož  
že vůbec existují.

Co když nějakého kapra chytíš  
podruhé, poznáte se?

ǫ Jakmile k tomu dojde, je to pro mne nád-
herný pocit! Řeknu si, že to pro něco bylo 
dobré, že jsem ho tenkrát pustil, protože 
mně nebo někomu jinému udělal znovu ra-
dost. Stane se, že se setkáme vícekrát než 
dvakrát a pokaždé je o něco větší. Kdo je do 
rybařiny zarytý jako já, dá mi jistě za pravdu, 
že s rybami to je jako s lidmi - každý vypadá-
me jinak a stejně je tomu i u kaprů. Všímám 
si různých detailů, které kolikrát až bijí do 
očí. Někdy jsem si hned po vytažení úlovku 
jist, že je to ryba, kterou jsem už v minulosti 
vytáhl. Poznám to například podle stavby 
těla, tvaru a posazení šupin po těle, podle 
tvaru ploutví, barvy atd. Kolikrát si po opě-
tovném vytažení říkám, že se oné rybě u mě 
líbí a že ví, že ji ode mě nic špatného nehrozí, 
a tak se přišla nažrat.

Máš nějaký zážitek z rybaření?

ǫ Pro mě je zážitek vytažení každé ryby,  
ale samozřejmě za ty roky člověk zažije různé  
věci, což je na dlouhé povídání. Například 
ne úplně příjemný pocit je, když ležíte ve 
svém bivaku a venku se rvou prasata a při-
tom se některé o moje bydlení otře. Nebo 
výše zmíněné vytí vlků. Je toho strašně moc 
a vždy na to budu rád vzpomínat.

A děláš taky něco jiného než rybaření?

ǫ Když do rybaření člověk dává tolik času 
jako já, tak mnoho jiných aktivit nemůže 
stihnout. Ale baví mě hodně lyžování, jízda 
na kole nebo myslivost, která mi je od ma-
lička také hodně blízká.

V tomto čísle zpravodaje je článek  
o pozdravech, jaký je vlastně  
rybářský pozdrav?

ǫ Tradiční rybářský pozdrav, který jistě  
každý někdy slyšel, je „Petrův zdar“, ale 
mnoho rybářů od tohoto pozdravu upouští, 
což je škoda, protože je to tradice.

Tak děkuji za rozhovor a Petrův zdar! JB
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Babička vypráví
Tereza Pachlová, 11 let

a množstvím dalších ingrediencí. Vyjmeno-
val jsem pouze ty nejdiskutovanější. Maso 
na smažený řízek může být louhované 
v mléce, nebo také ne. Zaleží na tom, odkud 
ryba je a jak je vysádkována. 
ǫ  Vrátím se k předkrmu a doporučím vám 
rodinný  recept, který jsem převzal po otci.

„DĚDŮV PEČENÝ KAPR“

ǫ Většinou nám pro čtyřčlennou rodinu 
stačí polovina kapra vážícího 2,5 kg.
 ----------------------------------------------------
ǫ ½ kapra, ½ pórku, 2 rajčata,  
150g tvrdého sýra, 4 lžíce másla,  
5 stroužků česneku,

 ----------------------------------------------------
ǫ sůl, pepř, mletá paprika, špetka  
tymiánu, 2 rovné lžíce hladké mouky,  
kadeřavá petrželka 

 ----------------------------------------------------
ǫ Řádně očištěného kapra vykostím. To 
znamená, že polovinu kapra odříznu od 
hřbetní ploutve po kostech hrudního koše. 
Maso osolím, jemně opepřím čerstvě mle-
tým černým pepřem a z obou stran potřu 
rozmačkaným česnekem. Tím nemusíte pří-
liš šetřit, ryba ho snese celkem dost. Záleží 
na vás, jak ho máte rádi. Kapra položím na 
plech vymaštěný máslem kůží nahoru, po-

kmínuji, jemně popráším červenou mletou 
paprikou a hladkou moukou. Po celé ploše 
ryby rozmístím na jemno pokrájený pórek 
a na něj dám asi čtyři slabé plátky másla. 
Rybu podleji troškou studené vody, přikryji 
druhým plechem a dusím v troubě cca 25 
minut při teplotě přibližně 180 ºC. Mezitím 
si připravím plátky tvrdého sýra a rajčata  
nakrájená na kolečka v takovém množství, 
aby byla pokryta celá ryba. Po uplynutí doby 
dušení vrchní plech sejmu a peču dalších 15 
minut při teplotě 200 ºC. Je dobré, když se 
na kůži začnou tvořit „bubliny”. Potom po 
rybě rozmístím kolečka rajčat, která trochu 
osolím, opepřím a jemně popráším tymi-
ánem. Dále peču odkryté a průběžně po-
lévám vzniklým výpekem, který doplňuji 
přidáváním malého množství horké vody. 
Jakmile začnou rajčata budit dojem, že jsou 

opečená, celou rybu přikryji plátkovým  
sýrem, který zapeču zhruba 10 minut. Porci 
politou výpekem podávám na teplém talíři 
a ozdobím ji čerstvou kadeřavou petrželkou. 
Přílohou je klasický český chléb.

„BABIČČINA RYBÍ POLÉVKA“
 ----------------------------------------------------

ǫ 1 porce kapra /asi 100 – 150 g /, 2 očištěné  
rozpůlené rybí hlavy, jikry nebo mlíčí,

 ----------------------------------------------------
ǫ pór,  cibule, 8 lžic kořenové zeleniny  
nakrájené na nudličky, 20 g másla, sůl, 

 ----------------------------------------------------
ǫ muškátový květ, 2 dl sladké smetany,  
2 lžíce bílého vína, 2 starší rohlíky,  
na jíšku: 2 lžíce tuku a 2 rovné lžíce  
hladké mouky.

 ----------------------------------------------------

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =

 „Svatý Martin už dávno přijel a přivezl kupy sněhu,” říkala si 
babička, když se dívala z okna na padající vločky.
 „A co kdyby na Vánoce přijely děti sem k nám, babičko?  
Taky si přece musí vyčistit hlavu. Vždyť jsou skoro pořád  
v té jejich Praze,” řekl děda.  
Mamince do Prahy pak přišel dopis od babičky, jestli by mohly 
děti na pár dní přijet na návštěvu. 
 „Děti, chcete jet k babičce a k dědovi?”
 „Ano!!!” zakřičeli Anička a Vojta dvojhlasně.
 „Tak dobře, zabalte si a já vám jdu zjistit, kdy jede vlak  
do Martinic,” řekla maminka a šla k počítači.  
Za chvíli se ozvalo: „Zítra vám jede vlak z našeho nádraží v 6:10. 
Budete si muset přivstat.” 
 „Ale mami, zima je matka, vyspíš se do hladka,” zamručela 
Anička a spiklenecky se podívala na Vojtu.  
„Jó, no,” přidal se Vojta. „A co to vůbec znamená?”
 „A jé… Mladší brácha. To znamená, že když je noc delší, vyspíš se  
v zimě víc,” řekla Anička.
 „Aha,” pokýval hlavou Vojta.

 „Vy lenoši! Já vám dám zima je matka. Já jsem vaše matka  
a říkám vám, že abyste stihli vlak do Martinic, budete vstávat 
časně z rána. Jasný?” rozhodla maminka.
 „Jasný,” zahučely obě dvě děti. 
Ráno byly děti jako šípy vystřelené z luku. V 5:45 už byly skoro 
u nádraží. Najednou zafoukal vítr.  
 „Aaaaa… Zima poprvé již ze strniskových dírek fouká…” zasípala  
Anička a zadrkotala zuby. A jakmile to dopověděla, už byly  
u nádraží.
 „Dobrý den, pane Malátný,” pozdravily děti.  
 „Dobrý den,” odpověděl pan výpravčí.  
 „Není vám, děti zima?“ zeptal se pan Malátný.
 „Není, mamka nás nabalila. A co vám?” zeptaly se děti.
 „Není, já mám v kanceláři teplíčko, nachystal jsem si zásobu 
dřeva. To víte, děti, lenivého v zimě ani pec nezahřeje,”  
pokyvoval pan Malátný.
 „Hůů hůů!!!“ ozval se vlak.  
 „Vojto, honem. Ať nám neujede,” křikla Anička.  
 „No jo, pořád,” bručel Vojta.  
Cesta byla dlouhá.  

„To je nuda!” kručel Vojta. „Že já si nevzal tablet. A mám hlad!”  
 „Tak si vyndej chleba s medem,” řekla mu Anička. 
Vojta rozepnul batoh a vytáhl zabalený chleba. S chutí se do něj  
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Štědrovečerní večeře
aneb co jíme u nás

Z A JÍM AVOS TI

> Pokračování ze strany 1

Pečená ryba před zapečením rajčat a po zapečení sýra (foto: M. Klapka)
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kreslovalo celkovou vánoční atmosféru.  
V okolních třídách děti nabízely výrobky. Jed- 
na malá prodavačka nám prozradila: „Určitě 
vše prodáme, hodně lidí u nás nakupuje.”
ǫ Na trzích prodávaly své výrobky všechny 
třídy místní školy. Mezi návštěvníky neustá-
le procházely děti a nabízely cukroví a letos  
i jednohubky. Ve třídách bylo k vidění mno-
ho rozličných výrobků – věnečky, perníkové 
chaloupky, marmelády, různé ozdobičky 
na stromeček, obrázky, větší svícny i malé 
svícínky a mnoho dalších dekoračních před-
mětů. Vše jste si mohli zakoupit.
ǫ I letošní trhy sklidily mezi lidmi úspěch, 
což se projevilo i ve velké návštěvnosti.  
Téměř vše prý bylo prodáno. JB

Školní vánoční trh
V	pátek	4.	prosince	2015	se	v	16	hodin		
odpoledne	některé	děti	dobrovolně	vrátily	
do	školy,	aby	zaujaly	svá	místa	mezi		
pořadateli	dalšího	ročníku	školních		
vánočních	trhů.

ǫ Po vstupu do školní budovy na náměstí 
každého příchozího uvítaly dvě slečny z vyš-
ších ročníků, které zároveň návštěvníkům 
předávaly poukázky na kávu nebo na čaj. 
Na konci chodby svítil vánoční stromeček  
a kolem něho stálo několik andělů s Mikulá-
šem. Z prvního patra se linuly vánoční písně  
v podání dětí z pěveckého kroužku, což do- 

zakousnul a usmál se. „To je dobrý!” pomlaskával Vojta nadšeně.
 „To víš. V lednu silný led, v květnu bujný med. Vzpomínáš, jak 
loni mrzlo?” řekla Anička.
Najednou se ozval robotický hlas, který ohlašuje města, kde 
právě vlak zastaví. „Příští zastávka Martinice v Podkrkonoší.”
 „No sláva!!!” zakřičel radostí Vojta. Ale za to schytal přísný 
pohled od Aničky, který mu říkal: Ve vlaku se nekřičí.
Potom vzali svoje kufříky a rozeběhli se k babičce, která tam na 
ně už čekala.   „Babí!!!” zakřičela Anička a Vojta s ní. 
 „No ahoj. Vy moje vlčata!” pozdravila je babička a usmála se. 
 „Tak pojďte, děda nás už čeká,” řekla a ukázala na polní cestu 
od nádraží. A tak si to štrádovali polní cestou, která nevypadala 
jako polní, ale spíš sněžná. Po cestě se strhla koulovačka  
a k chaloupce přišli celí od sněhu. Dokonce i babička!
 „No, jak tak na vás koukám, vypadá to na bylinkový čaj u krbu,” 
pousmál se děda. Za chvíli byli všichni čtyři u krbu.
 „Babi, máš krásné jmelí,” pochvalně pronesla Anička.  
 „A víš, že kdysi bylo jmelí velký strom?” odpověděla babička.
 „Říká se, že z jeho dřeva byl vyroben kříž, na kterém ukřižovali 
Ježíše. Jmelí se za to stydělo a stydělo se tak moc, až se scvrklo!” 
řekla babička. „Aničko, půjdeš prosím ještě nakrmit králíčky? 
Na chodbě máš košík se senem,” poprosila babička a otočila  
se na Aničku. Anička přikývla a šla. Oblékla se, vzala košík  

a zmizela ve dveřích.
Za chvíli se ozvalo ječení a Anička už běží zpátky. „Babi, babi, 
Kuba od vedle mě honí s větvičkou jmelí a chce mi dát pusu. 
Sotva jsem stihla zavřít králíkárnu!”
 „Dobrý den!” ozvalo se ode dveří. Anička zaječela, ve dveřích 
stál Kuba a v ruce měl větvičku jmelí.
Babička najednou pošeptala Aničce něco do ucha. Anička se 
usmála a povídá Kubovi. „To, Kubo, nevíš, že pusu pod jmelím 
ti můžu dát jen na Štědrý den!?”
 „To sice nevím, ale u dětí to stejně neplatí,” opáčil Kuba a začal 
Aničku znova honit. Ale Anička se schovala pod schody  
a Kuba tam už běží, ale Aničku nenajde. 
 „Tak jí, Kubo, už nehoň a pojď si sednout k nám,”  
přizvala babička Kubu.
 „Babi, povídej ještě něco,” poprosil Vojta. 
 „No, dobře. Líbat se může pouze na Štědrý den. Muž pak v ten 
den může políbit každou ženu, která bude procházet pod  
zavěšeným jmelím. Po každém políbení pár utrhne ze jmelí 
jednu bobulku pro štěstí. S trháním se přestane, až na jmelí 
zůstane pouze jedna jediná kulička. Takové jmelí se pak musí 
uchovat až do dalších Vánoc. Kubo, začíná se smrákat.  
Aby o tebe neměli vaši strach,” dodala ještě babička.  
„My si ještě přečteme pohádku a půjdeme už spát.”

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =ŠKOL A

ǫ Hlavu, skelet z vykostěných půlek kapra 
na pečení a smažení a vnitřnosti dobře pro-
pláchnu a svařím z nich rybí vývar asi ve 
dvou litrech osolené vody, do níž přidám 
kousek póru a oloupanou cibuli. Vnitřnosti 
vařím samostatně a vývar z nich nepouží-
vám. Maso je hotové asi za 30 minut. Poté 
vývar procedím a zahustím světlou jíškou.  
Do vývaru vložím předem na tuku osma-
hnutou, na nudličky nakrájenou kořenovou  
zeleninu a znovu povařím. Porci kapra osma-
hnu z obou stran na tuku, odstraním kosti, 
maso pokrájím na kousky, oberu maso z hla- 
vy a s kousky vnitřností vložím vše do po-
lévky. Zaliju ji pak za stálého míchání sme- 
tanou, osolím, ochutím květem a vínem  
a krátce povařím / víno nesmí zůstat „syrové” /.
ǫ K polévce podáváme rohlíky nakrájené 
na kostičky a osmahnuté na másle. Polévku 
si můžete uvařit den předem a toto „uležení” 
jí rozhodně prospěje.

ǫ Pochutnejte si, ať již máte na talíři co-
koliv, a pozor na kosti, pokud jsou to ryby.  
A na závěr vám přeji to nejdůležitější, což  
je kompletní zdravá rodina v příjemné  
vánoční atmosféře. MK

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =Z A JÍM AVOS TI

Čilý prodej na školním tržišti (foto: J. Blažek)

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =ŠKOL A
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ANETA STARÁ
Stará se o druhé
Ke	konci	letošní	zimy	jí	bylo	20	let.		
Vyrůstala	a	základní	školu	absolvovala		
v	Pilníkově.	Již	na	základní	škole	se	úspěšně		
účastnila	soutěží	se	zdravotnickým		
zaměřením,	a	dokonce	absolvovala	kurz	
první	pomoci	pořádaný	Červeným	křížem.	
Proto	po	základní	škole	pokračovala		
ve	studiu	na	Evangelické	akademii		
v	Náchodě,	obor	sociální	činnost		
a	sociální	vychovatelství.	Obor	se	jí	zdál	
zajímavý,	a	tak	nyní	pokračuje	ve	studiu		
na	Filozofické	fakultě	Univerzity	Pardubice,	
konkrétně	oborem	humanitární	studium	
historiografie.	

ǫ Během studia na střední škole absolvo-
vala několik praxí, převážně v mateřských 
školkách. Nyní, během vysokoškolského 
studia, se věnuje dobrovolnické činnosti, 
a to hned na několika místech současně – 
pomáhá v pardubickém Klokánku a také v 
Domě na půli cesty. A aby toho nebylo málo, 
ještě pracuje jako administrativní pracovni-
ce v oddlužovací firmě Nemám dluhy a na 
Magistrátu města Pardubic.

Co to vlastně je sociální činnost  
a sociální vychovatelství?

ǫ Zjednodušeně řečeno je sociální činnost 
cokoliv, co je spojené s prací s lidmi. Sociální 
vychovatelství se pak specializuje na výcho-
vu a tvůrčí rozvoj jedince. Pro konkrétní 
představu - sociální vychovatele najdeme 
například v družinách, dětských domo-
vech, diagnostických ústavech, sociálních 
dílnách a dalších organizacích, které pra-
cují s nejrůznějšími skupinami lidí, ať už jde  
o děti, seniory, nebo různé další skupiny.

Co si mám představit pod pojmem 
historiografie?

ǫ Tuto otázku jistě směřujete k popsání 
mého studijního oboru, proto bych ráda 
upřesnila, že jde především o humanitní 
studia se zaměřením na historiografii, tudíž 
získávám schopnosti a znalosti ze společen-
sky a humanitně zaměřených věd, takže se 
nevěnuji pouze historiografii, ale především 
vědám, jako jsou psychologie, pedagogika, 
antropologie a další. Ale abych odpověděla 
na Vaši otázku. Historiografie je v podstatě 
dějepisectví. Historiografie, které se věnuji 
já při svém studiu, se zaměřuje na každo-
dennost člověka v průběhu dějin, ve vývoji 
evropské identity, v dějinách sociálního zá-
konodárství a v neposlední řadě i v dějinách 
umění.

Proč se věnujete právě  
tomuto oboru?

ǫ Tento obor jsem si vybrala, protože mě 
nejvíce zaujal a odpovídal mým požadav-
kům na další studium. Nechtěla jsem po-
kračovat čistě v pedagogicky nebo sociálně 
zaměřeném vzdělávání, protože si myslím, 
že znalosti, které jsem potřebovala, jsem 
získala na střední škole, ale na druhou stra-
nu jsem se nechtěla od svého zaměření moc 
vzdalovat. Proto jsem zvolila humanitní stu-
dia a myslím si, že jsem nemohla zvolit lépe. 
Pokračuji v oborech, které mě baví, a záro-
veň získávám nové poznatky z dalších obo-
rů, což mně poskytuje komplexní rozhled  
v různých souvislostech mezi společenský-
mi vědami. Historiografické zaměření jsem 

si pak zvolila nejenom proto, že mě baví, ale 
především proto, že historie nás neustále 
ovlivňuje, a proto je velmi důležité znát his-
torický vývoj společnosti a naší země.

Co z vás bude, až studium dokončíte? 
Kde a co byste mohla dělat?

ǫ To je poněkud složitá otázka, můj obor 
je velmi široký a vzhledem k tomu, že se 
zabývám několika vědními disciplínami, 
mám mnoho možností. Absolventi tohoto 
oboru mohou najít uplatnění v humanitních 
a společenských vědách, ve státní správě  
a samosprávě, ale také v oblasti PR (tj. vzta-
hy s veřejností). Historiografické zaměření 
mi zase otevírá pracovní možnosti v oblasti 
galerií, muzeí apod. Co bude konkrétně ze 
mě, to zatím nevím, protože dopředu netu-
ším, jaké možnosti se mi naskytnou. Čím 
jsem si jistá, je to že zůstanu u práce s lidmi.

V současnosti uvádíte, že jste aktivní 
v Klokánku, v Domě na půli cesty,  
v oddlužovací firmě a na pardubickém 
magistrátu. Co tam všechno děláte?

ǫ Ano, Fond ohrožených dětí Klokánek  
a Domov na půli cesty jsou organizace,  
ve kterých působím jako dobrovolnice pod 
záštitou dobrovolnického centra. V Klokán-
ku se věnuji kreativním činnostem, vypadá 
to asi tak, že jednou týdně na několik hodin 
docházím do Klokánku, kde s dětmi tvoří-
me nejrůznější výrobky, ale nezabývám se 
tam pouze kreativními činnostmi, občas 
se zaobíráme i hudebními či literárně dra-
matickými aktivitami. V Domově na půli 
cesty organizuji kreativní workshopy a také 
se věnuji klientům jako takovým, ne vždy 
chtějí totiž něco tvořit, někdy si chtějí jen 
přátelsky popovídat anebo třeba vařit, tak-
že se zaměřujeme na nejrůznější činnosti. 
Oddlužovací firma a pardubický magistrát 
jsou mé brigády. V obou pracích dělám ad-
ministrativní činnosti. Na magistrátě jsem 
také pracovala jako terénní pracovník, který 
dohlížel na opatrovníky. V současné době 
mi pracovní vytíženost umožňuje věnovat 
se pouze administrativním činnostem.

A můžete mi říct nějakou zajímavost 
nebo nějaký příběh, který vás  
při vaší činnosti zaujal?

ǫ Je těžké vybrat jeden příběh. Když se 
pohybujete mezi mladými lidmi a dětmi, 
kteří se z nejrůznějších důvodů dostanou 
do tíživé životní situace a to mnohdy do 
takové, že je to jen těžko představitelné, 
slýcháte silných a zajímavých příběhů hod-
ně. Pokud mám, však jeden vybrat, uvedla 
bych jeden, který se v Klokánku udál ještě 

= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = =HE Z K Ý PŘÍK L A D

Autoportrét - kresba Aneta Stará  
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před tím, než jsem tam začala působit. Šlo  
o příběh matky a ročního dítěte, které bylo  
do Klokánku umístěno z důvodu těžké ne-
moci jeho matky, která pomalu umírala. Byla 
tak zesláblá, že se už nemohla o dítě sama 
starat. I tak matka u něho trávila každý den, 
pokud jen jí to zdravotní stav dovolil. Šlo  
o emocionálně velmi silný příběh. Tento pří-
klad jsem zde uvedla, protože chci aby si ka-
ždý uvědomil, že nikdy nevíme, co se stane 
a někdy se prostě z ničeho nic člověk ocitne  
v takové situaci, že potřebuje pomoc druhé-
ho člověka, či nějaké organizace, a nemusí 
to být ani nějaký „sociální vyvrhel”. Proto 
je důležité myslet také na ostatní a být tro-
chu lidský, empatický a solidární. Myslím si,  
že je dobré si toto neustále připomínat.

A proč to vůbec děláte?  
Kdo nebo co vás k tomu nutí?

ǫ Dobrovolnictví mě velmi baví a naplňuje. 
Navíc je to pro mě jeden ze způsobů, jak zís-
kat praktické dovednosti ve svém oboru. No 
a brigády jsem si našla samozřejmě nejenom 
kvůli finanční stránce věci, ale také proto, že 
mi pomáhají získávat nejrůznější kontakty  
a nové zkušenosti, které mi mohou pomoci  
i s pozdějším uplatněním na trhu práce. 

Vše je ale časově dost náročné, že?

ǫ To ano, ale pokud si člověk vše dobře 
časově rozvrhne, není s tím žádný problém. 
Občas se mi stane, že se neplánovaně obje-

ví více časově náročných aktivit najednou, 
ale když se chce, vše se zvládne, takže s ne-
dostatkem času problém převážně nemám. 
Dokonce mi zbývá i dostatek volného času 
na další činnosti.

Kde berete tolik času na to všechno 
co děláte? Stíháte vůbec i něco  
jiného? Jste ještě mladá.

ǫ Jak už jsem řekla, přes týden si zakládám 
na pořádně sestaveném rozvrhu, který mi 
s organizací času pomáhá, takže veškeré 

povinnosti plním v týdnu a víkendy mi pak 
zbývají volné, pokud není zrovna zkouško-
vé období. Takže mohu trávit čas s rodinou  
a přáteli. Volný čas si nechávám na nejrůz-
nější koníčky, jako například na turistiku, 
malování, hudební akce a výlety s přítelem. 
Jak jste sám řekl, jsem ještě mladá, a proto  
nezapomínám na bohémský studentský  
život, který se snažím „nezanedbávat”.
ǫ Děkuji za rozhovor a přeji vám tedy úspěš-
né dokončení studia a dostatek volného  
času na vaše koníčky. JB
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Práce s dětmi (foto: A. Stará)

HE Z K Ý PŘÍK L A D

Chtěla bych za pilníkovské zdravotní 
středisko poděkovat místní firmě 
TALPA, spol. s r.o., za sponzorský dar, 
který věnovala naší ordinaci.
Za obdržené peníze jsme zakoupili 
lékařský přístroj INR ratio, který  
dokáže změřit přímo u nás v ordinaci  
koagulaci krve během několika 
sekund z pouhé kapičky krve  
odebrané z prstu. Proto pacienty  
s nutností antikoagulační léčby,  
kterých k nám chodí stále více,  
 
 

již v ordinaci vyšetříme bez nutnosti  
provádět žilní odběry krve a tyto 
vzorky odesílat do laboratoře  
k rozboru. Takže pacienti k nám již 
nebudou muset opakovaně chodit 
pro výsledky, ale správné dávkování  
léků zjistíme již při jednom vyšetření.

 Děkujeme i jménem  
 našich pacientů!

MUDr. Magdaléna Šturalová,  
praktický lékař v Pilníkově

K  poděkování se připojuje i město 
Pilníkov, které si velmi váží zájmu 
společnosti TALPA, spol. s r.o., o dění 
ve městě a snahy pomoci s realizaci  
dobrých nápadů. V dubnu tohoto 
roku pan Ing. Tauchman podpořil  
i ekologicky výchovnou akci  
„Ukliďme Česko – Ukliďme Pilníkov”  
a přispěl částkou 5.000 Kč na sladké 
odměny dětem ze Základní školy  
a Mateřské školy v Pilníkově,  
které se na vyčištění města  
velkou měrou podílely.

                                                                                                
Miroslav Klapka, starosta

Poděkování
=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=*=
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Přehled akcí
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

25. prosince 2015 od 19:00 hodin

COUNTRY VE CER
na hřišti

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

26. prosince 2015 v 8:00 hodin

TURNAJ V PING-PONGU
sokolovna

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

29. prosince 2015 v 9:45 hodin

VÁNO CNÍ TURNAJ V NOHEJBALE
sokolovna

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

31. prosince 2015 ve 23:45 hodin

SILVESTR NA VYHLÍDCE
sraz tradičně Na vyhlídce

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

2. ledna 2016 ve 14:00 hodin

NOVORO CNÍ VÝLET NA DOLCE
Skupinová vycházka s občerstvením na Severce
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

14. ledna 2016 v 17:00 hodin

P REDNÁŠKA POLICIE  CR
bezpečnost na silnici a podomní prodejci,

zasedací místnosti městského úřadu
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

22. ledna 2016 ve 20:00 hodin

MYSLIVECKÝ PLES
tanec, hudba, bohatá tombola

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

6. února 2016 ve 14:00 hodin

MASOPUST
Veselý průvod masek s hudebním doprovodem

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

13. února 2016 ve 20:00 hodin

OBECNÍ PLES
tanec, hudba, tombola

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

18. února 2016 v 18:00 hodin

P REDNÁŠKA PRVNÍ POMOC
při akutních stavech – MUDr. Šturalová,
zasedací místnosti městského úřadu

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

27. února 2016 od 20:00 hodin

SPORTOVNÍ PLES
Téma plesu – 60. léta Hippies

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

13. března 2016 od 15:00 hodin

P REDVELIKONO CNÍ JARMARK
sál restaurace Slunce

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

19. března 2016 v 8:00 hodin

VELIKONO CNÍ CYKLISTICKÝ VÝLET
Výlet s občerstvením v Záboří

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

20. března 2016 v 14:00 hodin

D ETSKÝ MAŠKARNÍ KARNEVAL
Tradiční maškarní rej na sále restaurace Slunce
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

leden / březen vždy od 19:00 hodin 

BESEDY S CESTOVATELEM
Pavlem Šnáblem v Hospůdce na hřišti.
Podrobný plán přednášek na straně 4

IN Z ERC E

PŘ EJ I  VÁ M  J M ÉNE M  S V ÝM ,

J M ÉNE M  S V ÝCH  KO LEGŮ

K LIDNÉ  PROŽI T Í 

VÁ N O ČNÍ CH  S VÁTKŮ,

Š ŤA S TNÉ  V Y K RO ČENÍ

D O  N OV ÉH O  RO KU

A  V  N OV É M  RO CE

M N O H O  O S O BNÍ CH

A  PR ACOVNÍ CH 

ÚS PĚCHŮ.
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- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
ǫ Prodám dětské šlapadlo
po jednom dítěti v dobrém stavu s vodicí 
rukojetí (zadní košík na hračky, kola  
z měkké pěny, stříška chránící dítě před 
sluncem, ochranné madlo zajišťující 
dítě před vypadnutím; dítě si může 
samo pouštět melodie). Cena 500 Kč.
Tel.: 737 950 169

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
ǫ Prodám kočárek 
ABC Design Viper 4S, černý, konstrukce 
vínová, hluboká korba, sportovní kočá-
rek s nánožníkem. Cena 4 000 Kč. 
Tel.: 733 561 416

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
ǫ Prodám dětskou autosedačku 
s tříbodovým bezpečnostním připoutá-
ním a posuvnou opěrkou hlavy pro dítě 
15 – 36 Kg. Cena 150 Kč.  Tel.: 737 800 069

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
ǫ DÁREK NA POSLEDNÍ CHVÍLI
Potřebujete ještě  dárek k Vánocům pro 
člena rodiny, kolegu či přítele? 
Darujte  knihu „Malé dějiny Pilníkova”! 
Kniha s řadou historických fotografií  
je stále v prodeji.  Nákup si dojednejte  
až do 23. 12. 2015 na tel.: 603 558 852

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Miroslav	Klapka

S TA R O S TA
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Řádková inzerce soukromého - nevýdělečného charakteru je uveřejňována tradičně ZDARMA. 
Vydavatel si vyhrazuje právo upravit text inzerátu ve smyslu zestručnění obsahu či kontaktu. Vydavatel si dále vyhrazuje 
právo neuveřejnit inzeráty viditelně zneužívající této služby, ať už svou neúměrnou délkou, popisností, četností či vyvolávající 
pochybnosti o nevýdělečnosti.

Pilníkovský zpravodaj vydává město Pilníkov jako čtvrtletník v nákladu 450 kusů výtisků 
a je zapsán do evidence Ministerstva kultury dne 16. 7. 2015 pod evidenčním číslem MK ČR E 22191. 
Redakce: Šéfredaktor: Jana Pachlová (JP), redaktoři: Elena Fajfrová (EF), Jaroslav Blažek (JB), Miroslav Klapka (MK), 
korektury: Mgr. Světluše Pospíšilová, foto: Jaroslav Blažek, Miroslav Klapka, dopisovatelé, archiv, 
grafické zpracování a zlom: Filip Tošovský, tisk: Tiskárna PRATR a.s. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí.  
Vaše příspěvky a připomínky adresujte na vydavatele MěÚ Pilníkov, Náměstí 36, 542 42 Pilníkov  
nebo na e-mail: redakce@pilnikov.cz, telefon: 499 898 922. Kontaktní informace: www.pilnikov.cz


